
Milí spoluobčané,
na úvod bych vám všem ráda po-

přála spoustu příjemných slunečných 
dnů v blížícím se létě. Doufám, že se 
vám je podaří strávit k plné spokoje-
nosti a zejména ve zdraví.

Dovolte na tomto místě tentokrát 
zvláště pozdravit naše seniory. Od po-
čátku roku je naší snahou zapojit seni-

ory více do dění v obci a společně při-
pravovat aktivity, při kterých se budou 
moci pravidelně setkávat. Z  této naší 
rodící se spolupráce mám upřímnou 
radost. Je milé a zároveň poučné spo-
lečně s nimi zavzpomínat na Troubsko 
za dávnějších časů. Chuť a nadšení, se 
kterým přišli, byly pro nás velkým po-
vzbuzením a  motivací pro další roz-

víjení této spolupráce. Jejich znalosti 
a  zkušenosti jistě přispějí ke zlepšení 
života v naší obci. Děkuji tímto za po-
moc a impulsy v této aktivitě zejména 
panu faráři Františku Koutnému, Te-
reze Křivánkové a Heleně Sedláčkové.

Pokud zde píši o vzpomínání a tra-
dicích, pak stojí za vyzdvihnutí tradi-
ce troubských hodů, která se úspěšně 
předává z  generace na generaci. Tato 
tradice v naší obci intenzivně žije a je 
svým způsobem jejím společenským 
motorem. Vydařené Svatodušní slav-
nosti to jen potvrzují.

Velkou radost mám také z toho, že 
úspěšně finišuje nástavba mateřské 
školy s přístavbou základní školy, kde 
chybí již jen zařizovací práce. Moder-
nizovaná školka se školou tak budou 
kompletně hotovy podle původní-
ho plánu k  začátku nového školního 
roku, tj. k 1. září 2024.

Přeji všem hezké léto, vydařené 
dovolené a  dětem prima prázdniny! 
A  doufám, že se na závěr prázdnin 
společně setkáme nejen na dnu ote-
vřených dveří v nové škole, ale i v Ki-
nematografu bratří Čadíků.

Mgr. Markéta Bobčíková, starostka

Foto: Eva Solaříková – Hodová neděle pod májó
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1a/35Z/2024 Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje hlasování zvednutím ruky.
1b/35Z/2024 Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje diskuzi zvlášť k  jednotlivým bo-
dům programu pro členy i pro veřejnost.
1c/35Z/2024 Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje ověřovatele zápisu Ing. Zuzanu 
Blažkovou a Ing. Martina Konečného.
2a/35Z/2024 Zastupitelstvo obce Troub-
sko schvaluje zařazení bodu Schválení 
Kupní smlouvy s panem L. K. do programu 
jednání ZO.
2b/35Z/2024 Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje upravený program jednání ZO.
3a/35Z/2024 Zastupitelstvo obce Troubsko 
bere na vědomí projednaný návrh obsahu 
změny č. 2 územního plánu Troubsko dle 
přílohy tohoto materiálu.
3b/35Z/2024 Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje obsah změny č. 2 územního plánu 
Troubsko a zkrácený postup pořízení změny 
č. 2 územního plánu Troubsko.
3c/35Z/2024 Zastupitelstvo obce Troubsko 
rozhodlo
ad a) že projektantem změny bude spo-
lečnost Urbanistické středisko Brno, spol. 
s r. o.,
ad b) že pořizovatelem změny bude Obecní 
úřad Troubsko, který si zajistí splnění
kvalifikačních požadavků uzavřením příkaz-
ní smlouvy s Ing. arch. Radkem Bočkem,
ad c) že určeným zastupitelem pro pořízení 
změny č. 2 bude JUDr. Milan Švejda, Ph.D.
3d/35Z/2024 Zastupitelstvo obce Troubsko 
ukládá starostce obce, prostřednictvím ur-
čeného zastupitele a  pořizovatele, zajistit 

pořízení změny č. 2 územního plánu Troub-
sko.
4a/35Z/2024 Zastupitelstvo obce Troubsko 
bere na vědomí Dodatek č. 1, kterým se 
mění stanovy Svazku vodovodů a kanalizací 
Ivančice.
4b/35Z/2024 Zastupitelstvo obce Troubsko 
pověřuje zástupce obce, aby na Valné hro-
madě Svazku vodovodů a kanalizací Ivanči-
ce hlasoval PRO schválení Dodatku č. 1 sta-
nov Svazku.
5/35Z/2024 Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje poskytnutí individuální dotace 
pro rok 2024 pro Podskalák, z. s., IČO: 
22680390, Troubsko ve výši 60 000 Kč na 
celoroční činnost spolku.
6/35Z/2024 Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje Smlouvu o poskytnutí individuál-
ní dotace z rozpočtu obce Troubsko pro rok 
2024 pro Podskalák, z. s., IČO: 22680390, 
ve výši 60 000 Kč a  pověřuje starostku 
k podpisu smlouvy.
7/35Z/2024 Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje Smlouvu o  poskytnutí indivi-
duální dotace z  rozpočtu obce Troubsko, 
včetně přílohy č. 1, 2 a 3, pro rok 2024 pro 
Římskokatolickou farnost Troubsko, IČO: 
66597382 ve výši 200 000 Kč a pověřuje 
starostku k podpisu smlouvy.
8/35Z/2024 Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje Smlouvu o poskytnutí individuál-
ní dotace z  rozpočtu obce Troubsko, včet-
ně přílohy č. 1, 2 a 3, pro rok 2024 pro SK 
Veselka, IČO: 26588676 ve výši 70 000 Kč 
a pověřuje starostku k podpisu smlouvy.
9/35Z/2024 Zastupitelstvo obce Troubsko 

schvaluje Smlouvu o  poskytnutí indivi-
duální dotace z  rozpočtu obce Troubsko, 
včetně přílohy č. 1, 2 a 3, pro rok 2024 pro 
TJ Sokol Troubsko, IČO: 48480584 ve výši 
250 000 Kč a pověřuje starostku k podpisu 
smlouvy.
10/35Z/2024 Zastupitelstvo obce Troub-
sko schvaluje přílohu č. 1 vnitřní směrnice 
č. 3/2010 Cestovní náhrady za používání sil-
ničních motorových vozidel, stravné a  sta-
novení průměrné ceny pohonných hmot 
pro rok 2024, v souladu s vyhláškou MPSV 
č. 398/2023 Sb., dle přílohy č. 1 tohoto zá-
pisu.
11/35Z/2024 Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje Směnnou smlouvu s  paní R. K. 
na pozemky parc. č. 588/2 a 1526/7 v k. ú. 
Troubsko a  pověřuje starostku k  podpisu 
smlouvy.
12/35Z/2024 Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje Smlouvu o spolupráci při realiza-
ci projektu „Cyklostezka Brno–Ostopovice 
–Troubsko–Střelice“ s panem P. B. a pově-
řuje starostku k podpisu smlouvy.
13/35Z/2024 Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje Kupní smlouvu s panem L. K. na 
pozemek parc. č. 1506/68, o výměře 32 m2, 
se zapsaným druhem pozemku ostatní plo-
cha za 22 695 Kč a  pověřuje starostku 
k podpisu smlouvy.
14/35Z/2024 Zastupitelstvo obce Troub-
sko souhlasí se vznikem pracovněprávního 
vztahu mezi obcí Troubsko a členem zastu-
pitelstva obce Troubsko panem M. S.

USNESENÍ

Zasedání č. 35 Zastupitelstva obce Troubsko konaného dne 4. 3. 2024 
v zasedací místnosti Obecního úřadu Troubsko od 18.00 hodin.
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VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ

V měsíci květnu se uskutečnilo ví-
tání nových občánků do života. Děti 
mezi občany naší obce přivítala sta-
rostka paní Mgr. Markéta Bobčíko-
vá. Pásmo básniček si připravili žáci 
2.  ročníku základní školy Troubsko 
pod vedením Mgr. Petry Blažkové.

Přivítány byly tyto děti:

Vincent Hudeček – z ulice Nár. odboje

Kristýna Koutníková
– z ulice Sadová

Daniel Pokorný – z ulice Vyšehrad

Natálie Obenrauchová
– z ulice Nár. odboje

Dominik Hudec
– z ulice Hodakova 

Natálie Křenová – z ulice Vyšehrad

Patrik Plšek – z ulice U Lednice

Klára Otoupalíková
– z ulice Vyšehrad

Sofie Odumorková
– z ulice Nár. odboje

Všem dětem přejeme hodně štěstí, 
zdraví a spokojené dětství.
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NAŠI JUBILANTI

paní Marta Urešová 70 let
ul. Jihlavská
paní Eva Továrková 70 let 
ul. Sadová
paní Věra Machačová 70 let 
ul. Sadová
pan František Mezuláník 70 let 
ul. Nár. odboje
paní Růžena Vlachová 70 let 
ul. U Dráhy
pan Karel Tůma 70 let 
ul. Pod Vinohrady
pan Miloš Bednář 71 let 
ul. Hraničky
paní Milena Čermáková 71 let
ul. Zahradní
paní Karla Martínková 71 let 
ul. Pod Vinohrady
pan Zdeněk Doležal 71 let 
ul. Zahradní
pan Ing. Jaroslav Nesvadba 71 let 
Troubsko E
paní Alena Kachlíková 72 let 
ul. Jihlavská
pan Vladimír Procházka 72 let 
ul. Lišky
paní Zdeňka Čermáková 72 let 
ul. Nár. odboje
pan Zdeněk Skovajsa 72 let 
ul. Družstevní
paní Zdenka Bravencová 73 let 
ul. Družstevní
pan Antonín Diviš 73 let 
ul. Hodakova
paní Dagmar Kráčmarová 73 let 
ul. Nár. odboje
paní Marie Gabrielová 73 let 
ul. Pod Vinohrady
paní Hana Rybová 73 let 
ul. Vyšehrad
paní Hana Berková 74 let 
ul. Družstevní
paní Ludmila Zaplatilová 74 let 
ul. U Rybníka

pan Rudolf Novák 74 let 
ul. U Rybníka
pan František Koutný 74 let 
ul. Úzká
pan František Gross 75 let 
ul. Nár. odboje
pan Jan Vališ 75 let 
ul. Vyšehrad
paní Mgr. Lydie Pospíšilová 75 let 
ul. Munkova
paní Marie Kottasová 75 let 
ul. Nár. odboje
MVDr. Rudolf Pazourek 76 let 
ul. Nár. odboje
pan Jiří Boček 76 let 
ul. Munkova
paní Miroslava Brabencová 76 let 
ul. Zahradní
paní Zdeňka Drapelová 76 let 
ul. Družstevní
pan Květoslav Zaplatil 76 let 
ul. U Rybníka
pan Aleš Hrušák 76 let 
ul. Zámecká
paní Hana Chmelová 76 let 
ul. Vyšehrad
paní Lidmila Jakubcová 76 let 
ul. Nár. odboje
pan Oldřich Soldán 76 let 
ul. Nová
paní Alena Novotná 77 let 
ul. U Lednice
pan Ing. Stanislav Hovězák 77 let 
ul. Vyšehrad
pan Petr Blaha 77 let 
ul. Pod Vinohrady
pan Miroslav Burian 77 let 
ul. Nár. odboje
paní Libuše Bartošová 77 let 
ul. Sadová
paní Růžena Valešová 78 let 
ul. Vyšehrad
paní Zdeňka Kůrková 78 let 
ul. Vyšehrad

pan Ing. Jaroslav Nosek 78 let 
ul. Hodakova
paní Anděla Soldánová 78 let 
ul. Lišky  
paní Marie Dvořáková 79 let 
ul. Nár. odboje
paní Jiřina Ferencová 80 let 
ul. U Lednice
pan Ing. František Krejčí 80 let 
ul. Munkova
paní Eva Kroupová 81 let 
ul. Nár. odboje
pan Václav Srna 81 let 
ul. Nár. odboje
paní Anna Zátrapová 81 let 
ul. Nár. odboje  
paní Marie Kuchaříková 81 let 
ul. Vyšehrad
pan Eduard Čupa 82 let 
ul. Veselka
paní Vlasta Skřípková 83 let 
ul. Vyšehrad
paní Mária Vrbová 83 let 
ul. Zahradní
paní Helena Musilová 84 let 
ul. Nár. odboje
pan Milan Vodáček 85 let 
ul. U Dráhy
paní Marie Kasáčková 85 let 
ul. Nár. odboje
paní Marie Bartoňková 89 let 
ul. Školní
pan Ladislav Tkáč 91 let 
ul. Nár. odboje
paní Blanka Bartoňková 94 let 
ul. Zámecká

L. Chaloupková matrikářka

V této rubrice pokračujeme v uveřejňování obyvatel obce Troubsko, kteří oslavují 70 let a více.

Všem jubilantům přejeme hodně štěstí, 
rodinné pohody, spokojenosti 
a hlavně pevné zdraví.
V měsíci červenci, srpnu a září 2024 slaví životní jubileum tito naši vážení spoluobčané:
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ZŠ A MŠ TROUBSKO

Školní rok se blíží ke svému konci 
a sluníčko láká na prázdninové výlety. 
Než nám naposledy v  tomto školním 
roce zazvoní, tak ještě malé ohlédnutí 
za posledními školními měsíci. Za pár 
dnů se škola vyprázdní. Děti se rozje-
dou k babičkám a na tábory. V přírodě 
a  s  kamarády načerpají nové zážitky 
a  zkušenosti tak, aby se po prázdni-
nách znovu společně setkali v lavicích 
se svými spolužáky a o všem si mohli 
povídat.

Od září se toho u  nás odehrálo 
hodně. Ve škole, krom klasické výuky, 
proběhlo mnoho projektových dnů. 
Některé byly zaměřeny na pohybové 
aktivity, hudbu, přírodu, jiné na prá-
ci se dřevem, papírem či keramikou. 
Jelikož podporujeme čtenářskou gra-
motnost, tak děti i  ve druhém polo-
letí pravidelně navštěvovaly místní 
knihovnu, kde se jim obětavě věnova-
la paní knihovnice. Tradičně jsme se 
zúčastnili i akce ve výzkumném ústa-
vu – Den fascinace rostlinami.

Pro celkový rozvoj osobnosti žáka 
je důležité i  umění a  kultura. Celá 
škola se tedy ještě před koncem škol-
ního roku vydala do divadla Radost 
a na koncert v sále JAMU.

K všestrannému rozvoji dětí přispí-
vá i  široká nabídka účasti v  různých 
soutěžích a  testování jako například 
Scio (včetně testování klima třídy), 
Klokánek a Cvrček – což jsou soutěže 
v matematice, recitační soutěž, soutěž 
v  AJ i  testování žáků 3. a  5. ročníků 
SPKŠ. Ze sportovních aktivit bych ráda 
připomněla Bosonožský běh, kterého 
se zúčastnily i  další základní školy 
z okolí. I když se nám letos nepodařilo 
dosáhnout na pohár pro vítěze v cel-
kovém hodnocení, můžeme být hrdí 
na skvělé výkony všech zúčastněných. 
Zvlášť velkou pochvalu si zaslouží 
Rebeka Kamenická ze 4. třídy, která 
obhájila své loňské vítězství v  běhu 
děvčat. Rebeka předvedla vynikající 
výkon a  s přehledem doběhla do cíle 
jako první. Velké poděkování patří 

i  rodičům a  fanouškům, kteří přišli 
naše běžce podpořit a vytvořili skvě-
lou atmosféru.

A  samozřejmě nelze zapomenout 
i  na školu v  přírodě, která se již tra-
dičně těší velkému zájmu dětí napříč 
všemi ročníky.

Kdo jste sledovali, jak rychle roste 
naše stavbu nových tříd a rekonstruk-
ce školky a  kuchyně, tak dobře víte, 
že je vše již dokončeno. Nyní probíhá 
dovybavení tříd nábytkem a  celkové 
dokončení interiéru. Věříme, že jste 
všichni zvědavi, jak to v  budově vy-
padá, a  tak na srpen plánujeme den 
otevřených dveří, na který vás, milí 
čtenáři, v předstihu pozveme. 

Přejeme všem krásné léto plné slu-
níčka a veselých zážitků.

Mgr. Ivana Kašparová
ředitelka ZŠ a MŠ Troubsko
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ZŠ A MŠ TROUBSKO

Poslední měsíce zarezonovala 
v rámci farnosti myšlenka na revitali-
zaci farní zahrady. Je to pojem, který 
už v mnohých obcích funguje. A nelze 
přejít skutečnost, že ani v Troubsku to 
není nová myšlenka a mnozí ji nesou 
v paměti. Měla a chci říci, že má stá-
le platnou konkrétní vizi odpočívající 
zatím v  „šuplíku“ k  dispozici k  všeo-
becné diskuzi. Možno se odvolávat na 

covid, který jisté přispěl k  zabrzdění 
mnohých aktivit, hlavní ale asi bylo 
nedotažení širšího konsensu ve vyu-
žití nabízeného prostoru. Probíhaly 
taky konzultace mezi farností (maji-
telem zahrady) a obcí o řešení úpravy 
ulice Úzká – její rozšíření do prostoru 
zahrady a  umožnění tak vybudování 
parkovacích míst na této ulici. Dal-
ší myšlenkou je využití potřebného 

prostoru zahrady k  vybudování au-
tobusové zastávky s  přístřeškem. Ale 
všechny dobré nápady nejde realizo-
vat najednou. V obci vidíme postupné 
kultivování a vznikání pěkných míst, 
areál sportovišť a dětských zákoutí už 
poskytují možnost vyžití a  přicházejí 
na řadu další místa. Lze doufat, že při-
jde řada i na takový malý kousek, jako 
je farní zahrada, aby přispěla k všeo-

Farnost a obec

V  březnu ještě nestihlo jaro ote-
vřít svá vrátka a  my jsme se již bě-
hem workshopu dozvídali zajímavé 
informace o včeličkách. Děti si mohly 
prohlédnout nejen přenosný včelí úl, 
ale také všechny pomůcky potřeb-
né k péči o tento hmyz. S postupným 
se oteplováním začaly děti ze třídy 
Medvíďat podnikat delší procházky 
do okolí. Zasportovaly si na novém 
hřišti na ulici U Rybníka, prohlédly si 
kůzlátka na farmě nad Veselkou. Při 
vycházkách si děti rády hrají na honě-
nou, malují do písku, staví domečky 
z kamínků a klacíků, učí se poznávat 
různé druhy stromů a květin, pozorují 
změny v  přírodě. Ve třídě si zasadily 
osení a hrášek a pozorovaly jejich růst.

Abychom rozvíjeli také kulturní 
povědomí dětí, navštívili jsme nejprve 

v kině v Rosicích divadlo Věž s hudeb-
ním představením „Jak Uhlíř Skou-
mal Svěrák aneb televize Věž uvádí“ 
a poté v Brně divadlo Koráb, kde děti 
zhlédly veselou pohádku „Sindibádo-
va dobrodružství“.

V  dubnu, měsíci bezpečnosti, si 
děti zopakovaly pravidla silničního 
provozu při dopravní výchově, která 
proběhla na hřišti základní školy. Dů-
ležitost ochrany životního prostředí si 
připomněly během oslavy Dne Země, 
informace o  důležitosti a  koloběhu 
vody zpestřily pokusem s krystalizací 
soli a  tento měsíc zakončily Čaroděj-
nickým rejem s divadlem Kejkle.

Květen se nesl v  duchu příprav na 
oslavu Dne matek. Děti se nemohly 
dočkat, až předvedou všem přítom-
ným své vystoupení a předají mamin-

kám dárek, který vyrobily během pro-
jektového dne v  MŠ „Létající barvy“, 
speciální technikou malované textilní 
tašky a  vyráběná přáníčka. Nyní nás 
čeká představení divadla Šikulka a vý-
lety na Abecedu řemesel do Skanzenu 
ve Strážnici a do pohádkové hry Du-
hová kapka v Permoniu.

V  červnu nezapomeneme oslavit 
Mezinárodní den dětí a  rozloučíme 
se s dětmi nastupujícími do základní 
školy. Děkujeme zřizovateli nejen za 
věnování triček a  knih dětem na pa-
mátku, ale také za novou přístavbu 
a opravu celé mateřské školy. 

Přejeme všem příjemné a pohodové 
léto a těšíme se na viděnou opět v září!

za kolektiv MŠ Troubsko
Mgr. Kateřina Kamenická

Zprávičky z naší školičky

FARNOST
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I letos stárci nevynechali slavnostní 
mši v troubském kostele při které pan 
farář požehnal jak krojovaným pá-
rům, tak všem obyvatelům Troubska 
a popřál hezké počasí.

foto: Veronika Gregerová

becné kultivaci života obce. Proto je 
třeba přivítat nový impuls, který zve 
k hledání všeobecně prospěšného pro-
jektu. Pojďme společně hledat každé-
ho, kdo má vážný zájem se zapojit.

První krok, utvořit si rámcový ob-
raz, budou odpovědi na anketních líst-
cích, které obdrželi farníci, pravidelní 
návštěvníci nedělních bohoslužeb, 
jejichž většina už má zkušenosti s vy-
užíváním prostoru zahrady. Společná 
diskuse nad odpověďmi bude nejspíše 

v rámci farního dne 15. září 2024. Už 
nyní jsou zváni všichni farníci, a těmi 
jsou všichni obyvatelé obce a obcí pa-
třících do farnosti (a nejen kteří chodí 
do kostela).

Jsou to radostné chvíle, když zahra-
da prožívá revitalizaci – což vlastně 
znamená znovuoživení, když se na 
zahradě objeví děti ze školy (škola má 
propůjčený klíč), které tam přijdou 
strávit třeba chvíle v  družině, nebo 
děti z  různých společenství, které se 

učí i vnímat zahradu jako domov růz-
ných živočichů, ptáčků a jiných.

Nápady a návrhy na toto téma mů-
žete sdělovat samozřejmě faráři, ale 
také protagonistce projektu Mgr. Te-
reze Křivánkové, email: terka510@se-
znam.cz a tel: 605509235.

Požehnané chvíle vaší osobní prázd-
ninové a dovolenkové revitalizaci přeje

František Koutný
farář v Troubsku

SPOLKY, KLUBY, AKCE

Kulturní akce v roce 2024

 27. 7. 2024 – Pololetní noc

 17. 8. 2024 – Staré hody

 28.–31. 8. 2024 – Letní kino – Kinematograf bratří Čadíků

 1. 9. 2024 – Dětský den

 19. 10. 2024 – Den s MAS Bobrava v Troubsku

 24. 11. 2024 –  Vánoční jarmark s rozsvícením vánočního stromku

 28. 11. 2024 –  Vystoupení Zdeňka Trošky v Katolickém domě 

 5. 12. 2024 –  Mikuláš v Troubsku

 7. 12. 2024 –  Adventní zájezd

 21. 12. 2024 –  Vánoční turnaj ve stolním tenise
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Pozvání na akce
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MYSLIVECKÝ SPOLEK VÝROVKA

Zase po roce, tentokrát v  sobotu 
11.  5., na myslivecké chatě Výrovka 
jsme přivítali účastníky našeho dět-
ského dne „Mysliveckého odpoled-
ne nejen pro děti“. Letos nám počasí 
opravdu přálo. Na parkovišti děti čekal 
Krakonoš a rozdával startovní kartič-
ky. Účast byla hojná a na trasu vyrazi-
lo více než 180 dětí se svým dospělým 
doprovodem. Po cestě bylo připraveno 
šest stanovišť a  přímo u  chaty další 
čtyři, včetně střeleckého pro dospě-
lé. Tak jako v  předcházejících roční-
cích měli plnoletí možnost zúčastnit 
se soutěže ve střelbě ze vzduchovky, 
hlavní cenou byl stejně jako loni srnec.

Na stanovištích jste se hravou for-
mou mohli dozvědět něco z myslivos-
ti, včelařství (zastoupeno Včelařským 
spolkem Střelice) a  zkusit své doved-
nosti ve střelbě či zatloukání hřebíků. 
Abychom více představili rozmanitost 
myslivosti, přizvali jsme ke spolupráci 
některé své přátele. Členové Okresní-
ho mysliveckého spolku Brno-město 
provedli ukázky kynologie. Zastou-
peno bylo také sokolnictví, které se 
v  našem spolku udržuje již několik 
desetiletí a dnes je to zásluhou rodiny 
Urbánkovy. Zajímavým setkáním jistě 
bylo stanoviště s netopýry, které před-
stavil p. Bartonička z  Ústavu botani-
ky a  zoologie Přírodovědecké fakulty 
Masarykovy univerzity v Brně. Děku-
jeme obcím Střelice, Troubsko a  Po-
půvky a firmám JASO, PS MOZADO 
a DOBOS za finanční podporu.

Vedle nevtíravého poučení jsme 
vám nabídli i  něco z  myslivecké ku-
chyně. Vedle tradičního guláše, se 
snažíme připravit divočinu i  v  jiných 
pokrmech, jako třeba hamburger či 
na rožni. Z  nachystaného zbyly jen 
prázdné nádoby!

Chtěli bychom vám poděkovat za 
to, že jsme s  vámi mohli strávit pří-
jemné odpoledne, a  těšíme se na pří-
ští rok na chatu V  Rožku v  katastru 
Troubska, kde se „Myslivecké odpole-
dne nejen pro děti“ uskuteční.

Ohlédnutí za mysliveckým odpolednem 
na chatě Výrovce

Jitka Berkovcová za Myslivecký spolek Výrovka
autorem fotografií je Bronislav Borusík
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Dva květnové víkendy tradičně pat-
řily v Troubsku Svatodušním slavnos-
tem. Letos jsme byli jako výbor spol-
ku zvědaví, jak se stárci hodů zhostí, 
jelikož chasu opustila větší zkušená 
skupina a  hody dostali na starost 
méně ostřílení stárci a  stárky. Budu 
se opakovat, ale připomínám, že Pod-
skalák sice hody oficiálně pořádá, ale 
veškerá organizace a  přípravy hodů 
jsou v  rukou stárků, kterým Podska-
lák poskytuje materiální a  finanční 
zázemí a rady, ale do toho, jak budou 
hody probíhat, sahá minimálně, spíše 
vůbec.

Byl jsem velmi mile potěšen, ale ne 
však překvapen, jak se parta stárků 

semkla a bylo z nich cítit nadšení, od-
hodlání a zápal pro věc. Bylo to hodně 
patrné ne v rámci toho, co se na hody 
„musí“, ale především v  drobnostech 
navíc – že vyrazili “kácet” máje do Bo-
sonoh a Popůvek, že cvičili tance i nad 
rámec těch obvyklých a také v tom, jak 
si dokázali poradit s  problémy a  při-
způsobit se okolnostem.

O  celém průběhu hodů pohledem 
hlavního stárka si můžete přečíst níže.

Děkujeme za Podskalák hlavnímu 
páru Matěji Pospíšilovi, Kláře Kocma-
nové a  jejich první koloně i  ostatním 
stárkům za dobrou organizaci a věřím, 

že příště už to budete mít jednodušší.
Děkujeme i Jitce Vávrové za nácviky 

tanců dětí, protože víme, že zvládnout 
naše nejmenší bývá největší dřina.

Díky patří Veronice Křížové za zor-
ganizování a nácvik královniček, pro-
tože i ty neodmyslitelně patří k Troub-
sku a jeho tradicím.

Nesmíme zapomenout ani na spon-
zory – především obec Troubsko, kte-
rá nás nejen finančně podporuje celo-
ročně, Sokolovnu, které děkujeme za 
poskytnutí nejen přátelského zázemí, 
Katolický dům, z. s., za možnost zkou-
šet v  sále zdarma a  firmy, které letos 
hody podpořily finančně – DOBOS 
spol. s r.o., Střechy Kostelecký, s. r. o., 
Tesařství-klempířství-pokrývačství 
Jan Marčan, e-kondomy.cz a  rubi-
parts.cz.

Doufáme, že máte z  letošních Sva-
todušních slavností krásný zážitek 
a díky patří i vám všem Troubšťákům, 
kteří jste jakkoliv, ať svojí činností, 
účastí či finančně, přispěli k  podpo-
ře tradic v naší obci. Pokud si budete 
chtít prohlédnout fotky a  videa z  ce-
lého průběhu hodů, sledujte facebook 
(fb.com/PodskalakTroubsko) a  webo-
vé stránky www.podskalak.cz, kde se 
jistě brzy vše včetně tradičních básni-
ček objeví.

Martin Křivánek

Jak už je v naší obci zvykem, i letos 
proběhly každoročně pořádané Sva-
todušní slavnosti. Již od začátku to se 
stárky vypadalo bledě. Starší generace 
stárků se letos na hodech již neukázala 
a spousta stárků z minulého roku letos 
nemohla nebo šla na hody jinam. Ale 
díky velikému úsilí všech stárků a stá-
rek se nám nakonec podařilo sehnat 
přesně 24 lidí. Z toho jsme poskládali 
tři kolony, ovšem bez náhradníka, což 
později zapříčinilo veliké komplikace. 
Oficiálním hlavním párem se letos stal 
Matěj Pospíšil s Klárou Kocmanovou. 
Práci hlavního stárka si dělil ještě se 
svým jmenovcem Zdeňkem Pospíši-

lem, holky si rozkouskovaly práci ještě 
mezi více z nich.

Hody nám letos započaly velmi 
brzy, už 11. května, a  to předhodo-
vou zábavou. Bohužel s  tímto datem 
byly spojeny i hody v okolních obcích 
a taktéž brněnský Majáles, což se po-
depsalo na účasti. Překvapením ale 
bylo, když den poté na nedělní zvaní 
po obci přišel téměř plný počet stárků.

Ve středu 15. května, tři hodiny 
před generální zkouškou, nám přišla 
hrozivá zpráva. Jeden ze stárků měl 
podezření na černý kašel… Bylo vel-
mi obtížné najít během takové chvilky 
náhradníka, ovšem našel se! Petr Bob-

Svatodušní slavnosti

Pohledem hlavního stárka

Foto: Eva Solaříková
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čík se této „příležitosti“ chopil a přišel 
si to s  námi, prakticky bez tréninku, 
odtancovat. Za to mu od nás všech pa-
tří velký dík!

Čtvrteční večer se nesl v duchu ko-
pání díry na máju. Jelikož nás nebylo 
mnoho a na další den nebylo hlášeno 
hezké počasí, museli jsme toho udělat 
co nejvíce. Ve dvě hodiny ráno padl 
poslední kop, stárci si dali poslední lok 
vykopané slivovice a  šlo se spát. Ně-
kdo šel domů, někdo spal v tělocvičně 
u  sokolovny a  pár statečných zůstalo 
pod altánem venku.

Probuzení ale už nebylo takové, jak 
jsme si ho představovali… V  pátek 
ráno nás vzbudil velký liják. Díra byla 
částečně zatopena vodou. S jízdou pro 
máju a stavěním máje to vypadalo ble-
dě. Předpověď se nelepšila. Celou akci 
jsme byli nuceni přesunout až na so-
botní ráno. Pouze jsme se sešli k  od-
poledni v  hospodě, holky vyrobily 
ozdoby na celou akci a v noci jsme šli 
domů, až na pár statečných, kteří hrdě 
bránili vykopanou díru místo posta-
veného stromu!

V sobotu ráno jsme vyrazili do po-
půvského lesa pro máju. Díky přesunu 
na sobotu se k  nám přidala spousta 

pomocníků navíc, kteří by za jinak 
normálních okolností nemohli. Mája 
se bez jakýchkoliv komplikací skácela 
a odvezla do Troubska. Položili jsme ji 
do díry a začala fáze zdobení a oškra-
bávání. Během této fáze vyniklo na 
máji krásné „esíčko,“ které je opravdu 
jedinečné a  jen tak nějaký strom ho 
nemá, ale naše mája ano! To ovšem 
nebyla jediná věc, kterou jsme objevi-
li. Při zdobení se zjistilo, že je zlomená 
špička stromu. Špicu nahradila vlajka 
a po zlomení už nejsou (skoro) ani sto-
py. Stavění probíhalo v  poklidu jako 
vždy, než se strom větrem uvolnil z rá-
hen a začal padat na sokolovnu. V tom 
okamžiku nikomu nebylo do smíchu. 
Ale díky pohotové reakci všech zú-
častněných se podařilo strom srovnat 
a  mája stojí! Všechno se dochystalo, 
pak už jen rychlá sprcha a šup na zá-
bavu. Zde stárci zatancovali část toho, 
co se od konce února naučili, přečetly 
se básničky na chlapce a věříme, že si 
to nejen stárci, ale všichni zúčastnění, 
náramně užili.

A  přišel den D. Ten den, na který 
jsme necelé tři měsíce pečlivě chystali. 
Svatodušní neděle. Tento den začal kla-
sicky na ranní mši v kostele, kam nás 

po sobotní zábavě přišel zredukovaný 
počet. V  poledne měli chlapci začít 
obcházet stárky, ale vtom přišel další 
zvrat. Nemocí odpadl sklepník, který 
vždy v  průvodu veze kárku s  vínem. 
Matěj se Zdendou okamžitě přišli s ře-
šením, stočili červené víno narychlo 
do lahví a odvezli na místa, odkud se 
vyzvedávaly stárky. Díky kratším pro-
dlevám mezi zastávkami se ukázalo 
toto řešení nejlepším. Po vyzvednutí 
všech stárek nadešel čas na slavnostní 
průvod z Vyšehradu. V průvodu nám 
chlapci předvedli svoji kloboukovou, 
která po minutovém rychlovysvětle-
ní nováčkům dopadla přesně tak, jak 
bychom si dokázali představit. Téměř 
žádný klobouk nezůstal na ničí hlavě. 
Po příchodu na sokolovnu jsme vše 
naučené odtancovali a odzpívali, při-
jela jízda králů s básničkami na holky 
a juž nám hode pominuly…

Sice co se mohlo pokazit, to se po-
kazilo, ale i  přes to všechno jsme si 
hody užili a  doufáme, že se s  vámi 
potkáme na Svatodušních slavnostech 
i příští rok! Juch! 

Matěj Pospíšil
Foto: Veronika Gregerová, 

Eva Solaříková, Milan Švejda 
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Matěj Pospíšil – Klára Kocmanová
Zdeněk Pospíšil – Kristýna Jelínková
Tobiáš Turek – Karolína Adamová
Petr Bobčík – Miladka Bartoňková
Eduard Valeš – Klára Vidrmertová
Šimon Litwora – Julie Kapičková

Alexandr Svěrák – Kristýna Adamová
Daniel Krajíček – Kačka Pospíšilová
Adam Volný – Jana Solaříková
Hynek Putna – Terka Valešová
Samuel Černý – Mia Bořecká
Jiří Greger – Terka Kostelecká
Jan Ukropec

Letošní stárci:

Nácviky tanečků na letošní svato-
dušní slavnosti probíhaly jako každý 
rok šest týdnů, ale jinak byly jiné. Na-
příklad v tom, že letos tancovaly větší 
a zkušenější děti, také jich bylo znatel-
ně méně, a tak nám na nácvik stačila 
vždy jen půlhodinka. Přestože to byla 
vždy rychlovka, děti svoje vystoupení 
zvládly s  přehledem. Další změnou 
byla organizace, jelikož před nácviky 
probíhal folklorní kroužek Podska-
láček a  o  tom, jak se nám v  kroužku 
daří, se dočtete v  samostatném pří-
spěvku.

Co změna nebyla, je slib hlavního 
stárka, určitě s průvodem budeme vy-
cházet včas! Zpoždění jako každý rok 
snad už ani nikoho nepřekvapí, jen ty 
děti. 

A tak už zbývá jen poděkovat všem 
za pomoc ať už při nácviku nebo chys-
tání kroje a také dechové hudbě Stře-
ličáci za hudební podporu. Tak příští 
rok, snad v hojnějším počtu, budeme 
se moc těšit.

galerie dětí ze složky děti – jako po-
pis prosím jména dětí dle názvu fotek

Jitka

Tance dětí

Denis a Nikolas Vidrmertovi

Julinka a Barunka Doležalovy

Barborka a Toník Vávrovi

Jiřík Kubeš – Magdalénka Krásná

Ondra Adamčík – Natálka Kubešová

Anetka Rys – Filípek Pelikán

Elinka Balabánová – Alenka Trávníčková

Nikolas Alex Mičánek – Bětka Svobodová
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Rok se s rokem sešel a  jak se zpívá 
v jedné písničce – „Juž nám hode po-
minuly“.

Letošní nacvičování bylo mírně slo-
žitější, protože kvůli dalším školním 
i  mimoškolním aktivitám a  krouž-
kům holek jsme se nemohly domluvit 
na jednom dni, který by vyhovoval 
všem. Ale jak se říká: „když se chce, 
všechno jde“. A my jsme chtěly, proto 
jsme se scházely dvakrát týdně, a  tak 
mohly být královničky v  hojném po-
čtu součástí Svatodušních slavností. 
Za což bych chtěla moc poděkovat.

Král s Královnou
– Milada Bartoňková 
– Kristýna Adamová

Královničky:
Jana Solaříková – Kateřina Pospíšilová
Sára Kanioková – Alžběta Lehká
Nela Konečná – Tereza Anna Valešová
Klaudie Adamová – Kristýna Jelínková
Alžběta Svobodová – Natálie Kubešová
Anna Marie Vávrová – Eva Terezie Vávrová
Klára Vidrmertová –Tereza Kostelecká
Klára Ošlejšková – Kamila Bartoňková
Ela Balabánová – Alena Trávníčková

Holky, moc děkuji nejen za docház-
ku a snahu na zkouškách a za vystou-
pení samotné, ale i za to, že udržujete 
troubské tradice.

Dále by královničky bez májičku 
a baldachýnu nebyly ty pravé troubské 
královničky, a proto děkuji i  za účast 
a pomoc – Barbora Vávrová (májíček), 
Aneta Rys, Julie Doležalová, Barbora 
Doležalová, Magdaléna Krásná (bal-
dachýn).

Velký DÍK patří i  vašim mamin-
kám, tatínkům, babičkám a všem, kte-
ří se jakkoli podíleli. Děkuji moc, moc, 
moc a budu se těšit za rok.

Veronika Křížová

S dětmi jsme v Podskaláčku proží-
vali průběh roku ve zvykosloví pro-
střednictvím her a  aktivit, jak jen 
děti od 3 do 10 let mohou obsáhnout. 
Potkávali jsme se na faře, která našim 
16 dětem kapacitně stačí na tip ťop. 
Před hody jsme spojili naše schůzky 
s  nácvikem tanečků. Nyní se těšíme 
na závěrečnou Svatojánskou noc. Od 
září opět na viděnou, třeba i s nováčky 
z řad čtenářů. 

Za Podskalák, z. s., Jitka a Terka
Foto: Jitka Vávrová

K rálovničky

P odskaláček
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I  letos nesměla v průvodu a na zá-
věr nedělního slavnostního programu 
chybět troubská jízda králů s  šerho-
vým vyvoláváním. Tradiční básničky 
na dívky, ale i  na chlapce ze sobotní 
zábavy si brzy budete moci osvěžit 
na stránkách www.podskalak.cz. Na 
stejné adrese v  sekci historie najdete 
i fakta o troubské jízdě se starými fo-
tografiemi.

Jsem rád, že je o jízdu zájem a máme 
tak už několikátý rok osedlány koně 

místními chlapci. Děkuji za Podska-
lák členům jízdy i “královské rodině” 
za jejich účast na tomto starodávném 
zvyku a také finanční příspěvky, které 
pomohou pokrýt vysoké náklady na 
zapůjčení koní.

Na závěr malá zajímavost – škoda, 
že onemocněl jeden z  domluvených 
členů družiny, za kterého byl nakonec 
záskok, jízda totiž mohla být (krom 
krále) kompletně veselská.

Král – Matouš Konečný
Šerha – David Rejda
Družina – Dalibor Sedláček, Tomáš 
Böhm, Jiří Otoupalík, Martin Křivánek

Martin Křivánek
Foto: Martin Konečný

J ízda králů
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KNIHOVNA

Již se stává tradicí, že nám březen 
do knihovny přinese nějakou záhadu 
k vyluštění. Loni se nám o ni postaral 
nový obyvatel knihovny, chameleo-
nek, a ne jinak tomu bylo i letos. Stále 
moc rád chodí k  dětem na návštěvu, 
a  proto se rozhodl pozvat k  nám do 
knihovny i  svého kamaráda z  brněn-
ské zoologické zahrady. Pátrání ne-
bylo jednoduché. Celkem se zapojilo 
přes 20 luštitelů. Od prvotních tipů na 
netopýra, lišku či kočku jsme nako-
nec vypátrali, kdo to je. Pokud nevíte, 
zkuste hádat nebo si vymalujte obrá-
zek.

Nejvíce aktivní jsem za svítání a za 
soumraku.

Výborně šplhám, ze stromu slézám 
hlavou dolů.

Patřím mezi nejvýše žijící zvířata 
(od 2000 m. n. m.).

Živím se převážně bambusovými 
výhonky, které si držím tzv. šestým prs-
tem.

Žiji v  Asii a  patřím mezi ohrožené 
druhy.

Kdo jsem?

Další luštění se, děti, pomalu, ale 
jistě blíží. V  srpnu na vás opět čeká 
šifrovací hra. A můžete zatím přemýš-
let nad tím, co si pro vás připravíme. 
Nový ročník soutěže Jižní Morava čte 
se ponese v duchu hudby. Téma Hud-

ba mého srdce skrývá možnosti propá-
trat, co nosíte ve vašem srdci, co nebo 
koho máte rádi. A k tomu vám poskyt-
ne prostor literární a výtvarná soutěž, 
které se budete moci na podzim opět 
zúčastnit. Abychom vás motivovali 

k tvorbě, nemůžeme nezmínit úspěch 
Aleška Krásného, který zvítězil v kraj-
ském kole ve výtvarné kategorii. Po-
rotu ohromil svojí několikametrovou 
mapou fantazijních světů s  ukrytými 
poklady.

Pro děti nemíváme nachystané je-
nom soutěže a  šifrovačky, ale také 
čtenářské lekce, na kterých spolupra-
cujeme se základní školou. S prvňáčky 
jsme společně prozkoumali téma Ve-
likonoc. Seznámili jsme se také s baj-

kou. S ostatními ročníky jsme pronik-
li do tvorby komiksu, od poznávání 
známých komiksových postaviček po 
samotné kreslení.
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KNIHOVNA

V  sobotu 6. dubna jsme vyrazili 
posbírat pár odpadků v rámci jednoho 
z letošních registrovaných 3 941 úkli-
dů celonárodní akce Ukliďme Česko. 
Dlouhodobé statistiky celostátní akce 
hlásají pozitivní progres a to, že dob-
rovolníků je více a odpadků je méně. 
V naší obci letos uklízelo 14 dospělých 
a 8 dětí a Martin Urbánek po úklidu 
odvezl celkem 16 plných odpadkových 

pytlů. Nejvíce nepořádku bylo v okolí 
silnic na okrajích obce, přičemž pozi-
tivní na tom je to, že nepořádek si ne-
děláme my sami. Díky organizačnímu 
týmu, všem dobrovolníkům a  obci 
Troubsko za materiální podporu. 

Pořadatelé Ukliďme Troubsko
foto: Martina Absolínová, 

Jana Vašková

U kliďme Troubsko

Dospělí čtenáři netrpělivě vyhlíže-
li závěrečný díl trilogie Šikmý kostel 
z  pera Karin Lednické. A  dočkali se. 
Třetí díl rodové kroniky nás přene-
se do poválečné Karviné. Sledujeme 
osudy hrdinů z předchozích dílů a po-
stupné zmizení města až do důlního 
neštěstí v roce 1961.

Čtenáři detektivek se s  nadšením 
vrhnou na nového Roberta Bryndzu. 
V knize Anděl smrti se vrací už poos-
mé detektiv šéfinspektor Erika Foste-
rová vyšetřovat sériové vraždy v Lon-
dýně.

Milovníci historických románů 
Vlastimila Vondrušky se mohou začíst 
do jeho Lucemburské epopeje mapující 
vládu Jana Lucemburského a  Karla 
IV. na českém trůně. Anebo nabízíme 
Smrt šumavského poustevníka ze série 

Hříšní lidé Království českého.
Z  českých autorů zmíníme ještě 

Štěpána Javůrka a  jeho prvotinu Su-
detský dům mapující soužití starou-
sedlých a nově příchozích rodin v čes-
kém pohraničí.

Větší prostor při výběru novinek 
jsme věnovali tentokrát literatuře pro 
děti. Milovníci japonské mangy se 
mohou začíst do série Pokémon Red 
a Blue, na fanoušky fotbalu čekají noví 
Fotbaláci a  jejich Záhada neviditelné 
penalty či komiksová Záhada létají-
cích rozhodčích. Z  komiksové tvorby 
jsme doplnili náš fond o  Simpsonovy 
a marvelovské superhrdiny Strážce ga-
laxie nebo Iron Mana.

Dětským čtenářům doporučíme 
také dobrodružný sci-fi román ode-
hrávající se ve vesmíru Vesmírnou zá-

silkovnu z pera Kláry Smolíkové nebo 
Mizící hmyzíky od Daniely Kroluppe-
rové, která se snaží popsat pohádko-
vou formou hmyz, který se pomalu 
ztrácí z  naší přírody. Doplnili jsme 
také sérii Ladislava Špačka o  etiketě 
Dědečku, vyprávěj o  světě a  Dědečku, 
vyprávěj o Česku.

Lenka Krásná, knihovnice

Co nového ke čtení?

STALO SE
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STALO SE

1. května jsme se pěšky vypravili na 
diecézní pouť ke sv. Peregrinovi La-
ziosi do Ořechova. U této příležitosti 
byla žehnána nová zvonice, která do-
plňuje prostranství kapličky. 

Farnost Troubsko
foto: Tomáš Dudík

V neděli 21. dubna proběhlo na faře 
setkání pamětníků 80+. Promítli jsme 
film Královničky z  roku 1955 a  díky 
manželům Velebovým prohlédli mno-
ho historických fotografií. Děkujeme 
za prostory farní kavárny a  velmi si 
vážíme účasti všech příchozích. Rádi 
bychom navázali podobnými setkání-
mi i do budoucna. 

Obec Troubsko

P ouť 
na Peregrínek

S etkání 
pamětníků

Ministryně obrany Jana Černocho-
vá dne 6. května 2024 udělila 19 osob-
nostem resortní vyznamenání. Během 
ceremonie, která proběhla v  prosto-
rách Armádního muzea Žižkov, byli 
oceněni jak vojáci, tak i osobnosti, kte-
ré se podílely na rozvoji vztahů s Mi-
nisterstvem obrany a Armádou České 
republiky.

Resortní vyznamenání Minister-
stva obrany udělovaná při příležitosti 
Dne vítězství jsou tradičně spojena 
s  příběhy hrdinů, vlastenců, odváž-
ných mužů a  žen, kteří bojovali za 
osvobození našeho národa během 
2. světové války.

Ministryně obrany udělila tři různé 
druhy vyznamenání, a  to Kříž obra-
ny státu, Zlatou lípu ministra obrany 
České republiky a Záslužný kříž mini-
stra obrany České republiky. Záslužný 
kříž ministra obrany pak představuje 

nejvyšší vojenské resortní vyzname-
nání, které má tři stupně a nejvyšším 
je I. stupeň.

Záslužným křížem III. stupně byl 
vyznamenán občan naší obce – spi-
sovatel Miroslav Kasáček, jenž v roce 

2008 spoluzaložil občanské sdružení 
Paměť, které se věnuje naší nedávné 
minulosti.

Připomenout mohu, že pan Miro-
slav Kasáček svým dílem významně 

U dělení Záslužného kříže ministryně obrany 
České republiky Miroslavu Kasáčkovi

pokračování na straně 18
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STALO SE

Kosami jsme za ticha ranní rosy po-
kosily farní zahradu 11. května. Sešlo 
se 8 kosáčů s rodinami a mnoho dob-
rot na společnou snídani. 

Tereza Křivánková

K osení 
farské zahrádky

K větnový výlet s dětmi 
do Zoologické zahrady v Schönbrunnu

přispěl ke kultuře vzpomínání a  vy-
rovnávání se s historií železné opony. 
Za celoživotní neutuchající úsilí byl již 
v říjnu 2022 Miroslav Kasáček oceněn 
Zlatou medailí za zásluhy, kterou mu 
udělil rakouský prezident Alexander 
Van der Bellen.

Jsme na Vás, pane Kasáčku, náležitě 
pyšní a srdečně blahopřejeme k oceně-
ní Vaší práce. Přejeme Vám současně 
do dalších let pevné zdraví, radost 
a  hodně tvůrčích sil pro Vaši zásluž-
nou práci, neboť stále více v  součas-
ném světě platí latinské přísloví „His-
toria magistra vitae“ nebo-li „Historie 
učitelkou života“. Pomáhejte nám tedy 
učit se.

Markéta Bobčíková
foto: Občanské sdružení Paměť

Markéta Bobčíková
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INFORMACE Z OBECNÍHO ÚŘADU

Vážení občané,
spustili jsme pro vás službu MU-

NIPOLIS, díky které vás nyní bude-
me efektivně informovat přímo do 
vašeho telefonu. Přihlaste se k  odbě-
ru informací a  už nikdy nezmeškáte 
důležité novinky a upozornění z naší 
samosprávy. Informace podle vašich 
zájmů vám budeme posílat e-mailem, 
SMS nebo jako zprávu do aplikace. 
Služba je zdarma!

Co vám přihlášení do MUNIPOLIS 
přináší?
•  Upozornění na krizové události 

– výpadky energií, blížící se vichři-
ce, dopravní uzavírky, varování před 
podomními prodejci, apod.

•  Novinky a  důležitá upozornění 
z  úřadu – poplatky, obecní zpravo-
daj, digitalizované hlášení z  ampli-
onů… 

•  Pozvánky na kulturní a  sportovní 
akce

•  Mobilní aplikaci samosprávy s uži-
tečnými funkcemi

V registračním procesu si sami mů-
žete nastavit, jaké typy informací vás 
zajímají (např. kultura, doprava, ma-
jitelé zvířat). Doporučujeme vyplnit 
vaše telefonní číslo a ulici, abychom 
vás mohli rychle varovat v případě ne-
čekaných událostí (např. havárie vody, 
přívalové deště atd.). Vaše údaje jsou 
v bezpečí a v souladu s GDPR.

PŘIHLASTE SE K ODBĚRU INFOR-
MACÍ: troubsko.munipolis.cz

Registrovat se můžete také osobně 
přímo na našem úřadu – rádi vám po-
můžeme.

Oficiální aplikaci MUNIPOLIS 
naší samosprávy si můžete stáhnout 
přímo na App Store nebo Google Play. 
Poté si stačí přidat naši obec a budete 
mít informace vždy po ruce.

V posledních dnech se hodně mluví 
o  dani z  nemovitostí, přičemž disku-
ze probíhá nejen o  jejím nárůstu, ale 
i  o  tom, zda je její výše přiměřená či 
nikoliv. Dovolím si na toto téma uvést 
několik postřehů z hlediska hospoda-
ření obce. 

Základním faktem je, že daň z ne-
movitostí je jedinou daní, která se 
celá vrací do obce, kde byla vybrána. 
Slouží tedy beze zbytku jen pro rozvoj 
takových investic a aktivit, které děla-
jí obyvatelům obce život příjemnější 
a snazší. Díky těmto investicím navíc 
roste nejen náš komfort, ale i hodnota 
nemovitostí v obci, protože se Troub-
sko stává atraktivnějším místem pro 
bydlení.

Letošní navýšení daně je způsobe-
no dvěma faktory. Jedním je navýše-
ní místního koeficientu, pro který se 
zastupitelstvo rozhodlo právě proto, 
aby bylo možné i  nadále zlepšovat 

infrastrukturu a  služby pro naše ob-
čany. Snahou ale bylo, aby toto navý-
šení nebylo drastické, zároveň ale aby 
umožnilo další rozvoj projektů, jako 
byla rekonstrukce a přístavba základ-
ní a mateřské školy, obecní knihovna, 
odpočinkové zóny a  hřiště, výstavba 
chodníků, silnic a  parkovacích míst 
a  také plánovaných investic jako od-
počinková zóna pod kostelem, sběrný 
dvůr, cyklostezka a další. Proto se ko-
eficient zvolil v  polovině povoleného 
rozsahu, i  když mnoho obcí využívá 
jeho maximální hodnotu.

Druhým, a  to zásadním faktorem, 
který hraje roli, je celostátní navýšení 
této daně, kterým chce stát kompen-
zovat letošní snížení ostatních příjmů 
obce od státu. Faktem tedy je, že obec 
v  tomto roce dostane od státu méně 
peněz, než bylo obvyklé. Kolik to ale 
přesně bude, to se ukáže ke konci 
roku. Tehdy se také teprve ukáže, zda 

navýšení daně z  nemovitostí dokáže 
vykompenzovat výpadek ostatních 
příjmů.

Kromě samotného nárůstu daně 
se také často diskutuje a  srovnává 
i její absolutní výše. To je samozřejmě 
spíše věcí pocitu, osobně neznám ni-
koho, kdo by s nadšením platil daně, 
a to v jakékoliv výši. Ve světle toho, že 
nedávno byla zrušena daň z  převodu 
nemovitostí, a tudíž každý vlastník še-
tří dnes už statisíce korun při prodeji 
nebo nákupu, se mi ale jeví výše daně 
z nemovitostí přiměřená. Tím spíš, že 
její výnos jde skutečně k  dobru obce 
a  nerozpustí se někde neadresně ve 
státním rozpočtu.

Ing. Dalibor Bartoš

F akta o dani z nemovitostí
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STAVEBNÍ PRÁCE V OBCI

Obec Troubsko zahájila v  polovi-
ně měsíce května plánovanou rekon-
strukci objektu bývalé márnice na 
hřbitově. Technický stav budovy byl 
alarmující a  velikost trhlin ve zdech 
naznačovala možné zřícení stropu 
objektu. Na špatném stavu budovy 
se především podepsaly nedostateč-
né základy a  letitá vzlínající vlhkost. 
Stavební práce proto budou obnášet 
demolici stávajícího objektu, vybudo-
vání nových základových pasů a  izo-
lací. Následovat bude výstavba nových 

obvodových zdí a sedlové střechy osa-
zené krytinou tzv. bobrovkou. Budova 
dostane kastlové okno a dřevěné dve-
ře. V  čele objektu vznikne klenbový 
prostor s odběrným místem pro vodu 
a  úschovnou pro konve. Kromě no-
vých omítek, elektroinstalace a rozvo-
dů vody dostane objekt stylové cihlo-
vé podlahy. Oproti původní dispozici 
o dvou místnostech bude nově vnitřní 
prostor jedna velká místnost bez stro-
pu. Ty bude tvořit samotný krov stře-
chy. Do objektu bude nově přivedena 

voda v  nezámrzné hloubce a  bude 
vybudován nový přívod elektřiny. 
Okolí budovy bude upraveno žulovou 
přídlažbou a  venkovním osvětlením. 
Výběrové řízení na stavbu vyhrála 
společnost pana Bednáře z Troubska. 
Realizace stavby potrvá do poloviny 
září letošního roku a objekt bude dále 
sloužit jako zázemí správy hřbitova 
a sklad. 

Prosíme všechny návštěvníky hřbi-
tova o  trpělivost kvůli omezením 
v okolí stavby. 

R ekonstrukce bývalého objektu márnice

M áme hotovo – Drobné stavební práce

Zastávka ul. U Dráhy

Nový herní prvek na hřišti MŠ

Nové odpadkové koše

Digitální úřední deska



21Troubský hlasatel | červen 2024

STAVEBNÍ PRÁCE V OBCI

V  průběhu měsíce května stavební 
firma Winning PS finišovala s  kom-
pletací veškerého zařízení a  technic-
kého vybavení vně budovy. Dodava-
tel gastro zařízení má také osazeno 
a dodavatel nábytku v objektu započal 
s výrobou všech komponent. Venkov-

ní část areálu, kde započaly terénní 
práce, se doslova vyklubala do své fi-
nální podoby. Věřím, že ta bude pro 
všechny krásnou a  moderní domi-
nantou obce a  po letech důstojným 
zázemím pro budoucí školáčky a děti 
školou povinné. Na srpen letošního 

roku naplánovala obec s paní ředitel-
kou den otevřených dveří, kde bude 
možné si projít nové prostory objektu 
a okusit drobné občerstvení připrave-
né zaměstnanci školní kuchyně.

Obec Troubsko v  měsíci květnu 
opravila část nejvíce havarijních kana-
lizačních poklopů po obci. Jednalo se 
především o poškozené poklopy, které 
způsobovaly příliš velkou hlukovou 
a vibrační odezvu pro sousední rodin-
né domy.

N ástavba MŠ a přístavba ZŠ Troubsko

O pravy poklopů 
na komunikacích
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STAVEBNÍ PRÁCE V OBCI

Nově má obec kompletně hotové 
projektové dokumentace na chodník 
ul. Národního odboje, opravu komu-

nikace ul. Hraničky a  opravu komu-
nikace ul. Polní (u stavebního dvora).

Finišují práce na odpočinkové zóně 
pod kostelem.

Volánek Vítězslav

Vážení spoluobčané,
přináším vám zde informace o dal-

ším dění v  záležitostech dopravních 
záměrů, které mají dopad na území 
Troubska, konkrétně aktuálně medi-
álně skloňované výstavby vysokorych-
lostní železniční trati (označované 
zkratkou VRT).

Cílem projektu je, mimo jiné, zkrá-
tit dostupnost mezi hlavními hospo-
dářskými centry České republiky, což 
pro nás znamená mezi Prahou, Brnem 
a  Ostravou. Pro dosažení maximál-
ního efektu má vysokorychlostní trať 
kopírovat stávající dálnici D1 a  vlaky 
na ní mají dosahovat rychlosti blížící 
se 300 km za hodinu. Konkrétní traso-
vání vysokorychlostní trati v brněnské 
aglomeraci čekalo na výslednou podo-
bu umístění nového brněnského vla-
kového nádraží, které má nakonec být 

800 metrů jižně od toho současného. 
S tím je také spojena trvající myšlenka 
vybudování příměstského terminálu 
Vídeňská, v  místě křížení dálnice D1 
a rychlostní komunikace na Vídeň.

Zástupci investora, Správy želez-
ničních dopravních cest, nás od února 
2023 opakovaně navštívili a představi-
li nám konkrétní varianty trasy, mající 
vazbu na území Troubska. Počáteční 
dobrý pocit z  toho, že je maximální 
snaha investora vést trasu co nejšetr-
něji vůči obci a  jejím obyvatelům, se 
postupně vytrácela. V  současné době 
u nás převládá pocit, že jde spíše o to 
vést trasu co nejšetrněji pro státní po-
kladnu. Původní vedení v tunelech se 
z  důvodu špatného podloží postupně 
vyšplhalo na povrch. To je také důvo-
dem toho, že setrváváme na námitkách 
proti VRT, které jsme z opatrnosti po-

dali v rámci aktualizace Zásad územ-
ního rozvoje Jihomoravského kraje.

Plánovaná vysokorychlostní trať se 
navíc bude muset vypořádat s  mno-
ha úskalími, zejména s  plánovanou 
výstavbou komunikace známé jako 
„R43“, mimoúrovňovou dálniční kři-
žovatkou na území Bosonoh a Troub-
ska a  horkovodem z  Dukovan. Nelze 
zapomenout ani na ochranu vodního 
hospodářství, tedy podzemních pra-
menů vody, jak již dříve zaznělo na ve-
řejném projednání s občany.

Více informací lze nalézt také na: 
https://1url.cz/buf73

Závěrem doufám, že jsem vám po-
mohl o něco více přiblížit tuto doprav-
ní problematiku a že budeme společně 
úspěšní při hájení našich zájmů.

Milan Švejda, 
radní a zastupitel pro územní plán

Rozsah stavby je vymezen mezi-
staničními úseky Střelice – Tetčice 
a  Tetčice – Zastávka u  Brna včetně 
stanic Tetčice a Zastávka u Brna. Roz-
sah rekonstrukce mezistaničních úse-
ků částečně zasahuje do ŽST Střelice 
a  do mezistaničního úseku Zastávka 
u Brna – Rapotice.
Zahájení stavby: 11/2022
Ukončení stavby včetně 
předání dokladové části: 06/2025
Nepřetržitá výluka:
30. 4. 2024–14. 12. 2024
Náhradní autobusová doprava

V  době nepřetržité výluky 
tj.  30.  4.  2024–14.  12.  2024 bude po 
celé trase probíhat náhradní autobuso-
vá doprava. Vlaky ze směru Brno bu-
dou končit v ŽST. Střelice z opačného 
směru budou končit v  ŽST Rapotice. 
Mezi těmito stanicemi budou jezdit 
autobusy na trase Střelice – Tetčice – 
Rosice – Zastávka u  Brna – Rapotice 

a zpět. Obec Omice bude obsluhována 
kyvadlovou dopravou do ŽST Střelice.

V souvislosti s nickolejným provo-
zem železniční tratě bude prodlouže-
na linka IDS JMK 421, která po dobu 
výluky bude končit ve Střelicích místo 
původního konce v  Zastávce u  Brna. 
Za vlaky kategorie Sp a R bude vede-
na náhradní autobusová doprava již 
z Brna, hl. n. do Náměště nad Oslavou 
bez jakýchkoliv zastavení po cestě.
 Uzavírky přejezdů včetně objízd-
ných tras
Železniční přejezdy v úseku
Omice – Tetčice
1. Omice III/3946, žel. přejezd P3818
•  9. 5. 2024–10. 5. 2024
(demontáž přejezdu včetně snesení žel. 
svršku)
•  12. 9. 2024.–25. 10. 2024
(rekonstrukce žel. spodku a  svršku, 
odvodnění a oprava komunikace)
2. Tetčice II/394, žel. přejezd P3821

•  8. 7. 2024–9. 8. 2024
(demontáž přejezdu, rekonstrukce žel. 
spodku a svršku, odvodnění a oprava 
komunikace)
Železniční přejezdy v úseku
Rosice–Zastávka
3. Rosice, Zbýšovská místní komuni-
kace, žel. přejezd P3822
•  10. 7. 2024–13. 11. 2024
(demontáž přejezdu, rekonstrukce žel. 
spodku a svršku, odvodnění a oprava 
komunikace – nutná výstavba ostat-
ních SO před samotnou rekonstruk-
cí přejezdu (opěrné zdi, přeložky IS 
a  úprava bočních komunikací v  pro-
storu žp) – nutný delší termín uzavírky
 4. Zastávka u Brna, Babická, II/395, 
žel. přejezd P3823
•  28. 8. 2024–9. 10. 202
(demontáž přejezdu, rekonstrukce žel. 
spodku a svršku, odvodnění a oprava 
komunikace)

Správa železnic, s. o.

P rojektové dokumentace

V ysokorychlostní železniční trať na území Troubska

E lektrizace trati Brno–Zastávka u Brna – 2. etapa
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Energetická situace v  Česku a  celé 
Evropě se za poslední tři roky výrazně 
proměnila. Změny se týkají také tep-
lárenství – tedy i nás. Hledáme proto 
nové a efektivní cesty, jak zajistit sta-
bilní a  bezpečné dodávky tepla pro 
naše zákazníky. Na plyn jako hlavní 
zdroj vytápění se již nemůžeme spolé-
hat, je třeba najít jiný primární projekt 
moderní a energetické infrastruktury, 
a tím je horkovod.

Díky našemu geografickému umís-
tění se nabízí vybudovat horkovod 
z Dukovan do Brna. Tento nápad při-
tom měli již v 80. let minulého století 
naši předchůdci. Projekt koncipovali 
tak, že když se postaví jaderná elek-
trárna v  Dukovanech, z  kogenerační 
výroby se vyvede i  nějaký díl tep-
la a  horkovodem se voda přivede do 
Brna. Projekt byl střídavě spouštěn 
a  pak zastavován. My jsme projekt 
časem oživili a nyní již pracujeme na 
jeho dalších fázích. Výstavbu horko-

vodu od samého začátku projektuje-
me tak, aby dával smysl i ekonomicky, 
zejména pak pro domácnosti a  insti-
tuce, které budou teplo z  Dukovan 
v budoucnu využívat. Horkovod však 
není důležitý jen pro Brno – naprosto 
zásadní roli může sehrát rovněž pro 
obce, v  jejichž blízkosti povede, tedy 
i pro Troubsko. Právě také obce se mo-
hou na horkovod připojit.

Letos jsme vstoupili do přelomové 
fáze a  projekt jsme výrazně posunuli 
dál – naše společnost především pode-
psala strategické smlouvy s ČEZ o vy-
vedení tepla z dukovanských bloků na 
hranici elektrárny. Díky uzavřeným 
smlouvám můžeme vybírat zhotovi-
tele staveb a soutěžit další dílčí práce, 
které s výstavbou projektu souvisí. 

Nyní zpracováváme dokumentaci 
pro povolení stavby a  přípravu nej-
různějších výběrových řízení. Jakmile 
budeme mít všechny potřebné doku-
menty připravené, vstoupíme do sa-

motné fáze výstavby horkovodu, kte-
rou – dle aktuálního harmonogramu 
– plánujeme na rok 2027.

Trasa horkovodu bude měřit více 
než 42 kilometrů a  povede přes čtr-
náct obcí na jižní Moravě a Vysočině. 
Na několika místech využijeme kori-
dory v blízkosti polních cest, silniční 
a  železniční sítě, pod nimiž jsou na-
vrženy protlaky. Je patrné, že se jed-
ná o mimořádně náročný projekt jak 
z  technického, tak i majetkoprávního 
pohledu.

Obyvatelé obcí však nemusí mít 
obavy, že by horkovod jakkoliv nega-
tivně zasáhl do jejich životů. Projekt 
plánujeme tak, aby se zcela vyhnul 
obydleným a  zastavěným územím. 
Navíc samotné potrubí uložíme bez-
pečně pod zem.

Petr Fajmon, generální ředitel 
společnosti Teplárny Brno

Více informací o projektu najdete na 
stránce: https://www.teploprobrno.cz/

V ýstavba horkovodu z Dukovan do Brna 
se výrazně posunula kupředu
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V sobotu 16. března 2024 se konal 
historicky první Den s MAS, který byl 
určen veřejnosti. Tato událost, zamě-
řená na seznámení veřejnosti s činnos-
tí Místní akční skupiny Bobrava (MAS 
Bobrava), se uskutečnila ve spolupráci 
s obcí Ořechov a s účastí místních or-
ganizací, podnikatelů a spolků.

Akce se zúčastnilo přibližně 300 
lidí všech věkových skupin, přičemž 
nejčastěji přišli rodiče s dětmi. Pro ně 
byl připraven pestrý program, který 
zahrnoval báječné vystoupení žáků 
ZUŠ Ořechov, pohádku loutkové-
ho divadla a  možnost protáhnout se 
s modřickým Sportíkem. Děti si také 
mohly vyzkoušet práci se zajímavými 
výukovými pomůckami, které MAS 
Bobrava poskytuje do škol (progra-
movatelná Bee – bot včelka, elektro-
nická stavebnice Boffin, 3D tiskárna). 
Nechyběly ani dílničky s  velikonoční 
tématikou a obří dřevěná autodráha.

Nejen děti, ale snad každý si přišel 
na své. Hned po příchodu jste si moh-
li nechat vyprávět poutavou historii 
Ořechova během komentované pro-
hlídky muzea. Zajímavé informace se 
daly strávit u výborné kávy a zákusku. 
Kdo měl větší chutě, mohl zakousnout 
skvělý sýr nebo občerstvení od místní-
ho fotbalového klubu. 

Každý, kdo má rád tradice a  ruční 
práce, mohl sledovat precizní práci 
zdobení velikonočních kraslic slámo-
vou metodou. Ačkoliv profesionální 

výzdoba jednoho vajíčka zabere až 
neskutečných 14 hodin, návštěvníci si 
mohli alespoň krátce vyzkoušet, jakou 
trpělivost tato technika vyžaduje. My 
jsme nahlíželi a  věřte, není to zadar-
mo. 

Pokud jste prošli celým prostorem, 
jistě jste na cestě kolem stánků MAS 
Bobrava a  provizorní výstavy fotek 
podpořených projektů neminuli stá-
nek ořechovských vinařů, který lákal 
k  ochutnávce některého ze vzorků 
povedených vín. A  pokud jste nikdy 
neviděli úl zevnitř, tak nejen to, ale 
i skvělý med nabídli usměvaví včelaři 
z  místního svazu. Nabídku doplnily 
půvabné keramické výrobky ze Žele-
šic. 

A  co jsme mohli nabídnout my 
z MAS Bobrava? Zaprvé jsme se vám 
všem chtěli představit osobně a  snad 
se nám to alespoň trochu povedlo. Po-
máháme obcím a občanům na Bobra-
vě už od roku 2015 a snažíme se smě-
řovat a  rozšiřovat svoji činnost podle 
potřeb regionu. S obcemi spolupracu-
jeme na vyřízení dotačních projektů, 
nejčastěji je to financování veřejných 
ploch, např. chodníků, oddechových 
zón apod. Místním zemědělcům 
a  podnikatelům pomůžeme s  žádos-
tí o  financování jejich projektových 
záměrů. Zabýváme se i  komunitní 
energetikou. Můžete se u nás poradit, 
pokud vás zasáhla nenadálá životní 
situace nebo si chcete vyřídit dotaci 

Nová zelená úsporám. Za podpory 
zapojených obcí vozíme seniory k  lé-
kařům naším SENIORTaxi. Finančně 
podporujeme akce místních spolků 
a  organizujeme zájmové kluby pro 
děti na školách. Vzdělávání se věnuje-
me i přímou spoluprací s mateřskými 
a základními školami, kde se snažíme 
podporovat moderní výukové metody. 
Jako neziskovka jsme tu zkrátka pro 
vás, občany Bobravy. 

Děkujeme všem, kteří jste si v sobo-
tu udělali čas, stejně jako všem orga-
nizacím a partnerům, kteří se na akci 
podíleli!

Poděkování patří obci Ořechov, 
ZUŠ Ořechov, Cukrářství Silůvky – 
Andreji Kačírkové, Dalia Coffee (Si-
lůvky), Divadlu Rybyraky, Dubovým 
lístkům, z. s. (Modřice), Farmě Mlsná 
koza (Želešice), Fotbalovému klubu 
Ořechov, Keramice LB – Lucii Babá-
kové, Marcele Hrabovské s manželem 
(Želešice), Rodinnému centru PifPaf, 
z. s. (Střelice), Včelařům Ořechov 
(ČSV, z. s. ZO Ořechov), Vinařům 
Ořechov, z. s., a V růžovém sadu, z. ú. 
(Ořechov).

Pokud jste naši první akci nestihli, 
nevadí. V budoucnu bychom se s vámi 
rádi potkávali opakovaně a  na růz-
ných místech regionu.

Sledujte náš web na adrese 
www.masbobrava.cz nebo sociální síti 

www.facebook.com/MASBobrava.

P rvní Den s MAS Bobrava 
úspěšně za námi!
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Elektrospotřebiče jsou součástí na-
šeho každodenního života a jen těžko 
si jej bez nich dokážeme představit. 
Elektroodpad je tak v  současné době 
jedním z nejrychleji rostoucích druhů 
odpadu. Pro zajištění sběru a recyklace 
již vysloužilých elektrozařízení si naše 
obec vybrala ke spolupráci kolektivní 
systém ASEKOL. Elektroodpad obsa-
huje řadu zdraví škodlivých materiálů 
a díky zajištění správné recyklace vy-
sloužilých elektrozařízení přispíváme 
k  ochraně životního prostředí. Recy-
klace navíc umožňuje opětovné ma-
teriálové využití a patří mezi základní 
principy cirkulární ekonomky. Míra 
opětovného materiálového využití je 
velmi vysoká a  dle jednotlivých typů 
výrobků dosahuje až 95 %.

Jakým rozsahem naše obec přispě-
la k  lepšímu životnímu prostředí, se 
dozvídáme z  environmentálního vy-
účtování zpracovaného společností 
ASEKOL. Díky zodpovědné recyklaci 
vznikají úspory spotřeby elektrické 
energie, primárních surovin, vody, 
okyselování prostředí a produkci skle-
níkových plynů.

Certifikát environmentálního vy-
účtování vyčísluje přínos naší obce 
k  ochraně přírody v  roce 2023. Vy-
plývá z  něj, že díky množství námi 
odevzdaných elektrozařízení jsme 
uspořili 11,60 MWh elektřiny, 839,05 
litrů ropy, 449,87 m3 vody a 2,67 tun 
primárních surovin. Navíc jsme sníži-
li emise skleníkových plynů CO2 ekv. 
o 3,68 tun a produkci SO2 ekv. (který 
zapříčiňuje okyselování prostředí) 
o 45,18 kg.

Každý kus vytříděného elektra se 
počítá, což dokazuje příklad 100 vy-
tříděných notebooků, které uspoří 
10 MWh elektřiny. Takové množství 
odpovídá 3leté spotřebě elektřiny ro-
diny žijící ve standardním bytu. Za 
100 kg vytříděných elektrospotřebičů 
se ušetří takové množství ropy, které 
by stačilo na výrobu benzínu pro ces-
tu z Prahy do Paříže. Děkujeme všem, 
kteří pečlivě třídí odpad a  přispívají 
tak k ochraně životního prostředí.

*Environmentální vyúčtování je 
vypočítáváno pomocí studie životního 
cyklu výrobku (tzv. LCA – Life Cycle 
Assessment), která vypovídá o  dopa-
dech výroby a  recyklace jednotlivých 
elektrozařízení na životní prostředí. 
Studie zohledňuje všech 6 skupin elek-
trospotřebičů, jejichž zpětný odběr 
kolektivní systém ASEKOL zajišťuje.

O chrana životního prostředí 
je pro naši společnost prioritou

 

 

 

Obec Troubsko 

ZA ROK 2023 BYLO ZPRACOVÁNO 4 858 kg ELEKTROZAŘÍZENÍ A TÍM USPOŘENO: 
 

11,62 MWh 2,67 t 449,87 m3 

45,18 kg 839,05 l 3,68 t 

* Úspora takového množství ropy  
se rovná spotřebě stejného množství 
potřebného k ujetí 12 335 km  
v běžném osobním automobile 
 
** Úspora takového množství vody  
se rovná stejnému množství, které  
je spotřebováno při 6 039 cyklech 
sprchování 

 
 

IČ: 00282723 
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Vize zřízení lůžkového hospice pro 
těžce nemocné a  umírající se zrodila 
již v  roce 1992. Poté, co byl nalezen 
vhodný objekt v  areálu kláštera ses-
ter Těšitelek Božského Srdce Ježíšova, 
začala výstavba za finanční podpory 
dotace z  Ministerstva zdravotnictví. 
Slavnostní otevření a vysvěcení nové-
ho zařízení pak proběhlo v lednu 1999 
a první pacient byl přijat 8. dubna té-
hož roku. Během 25 let své existence 
poskytl Dům léčby bolesti s hospicem 
sv. Josefa péči 10 498 pacientům.

Posláním hospice je péče a podpora 
pacientům, u kterých již byly vyčerpá-
ny všechny možnosti k vyléčení a ocit-
li se na konci své životní cesty. Úkolem 
lůžkového hospice je poskytnutí po-
moci pacientům, kteří z  různých dů-
vodů nemohou setrvat v  domácím 
prostředí. Paliativní a hospicová péče 
zmírňuje příznaky provázející one-
mocnění tak, aby zůstala zachována 

kvalita pacientova života, aby se cíti-
li komfortně, bez bolesti a  v  bezpečí. 
O pacienta se stará tým lékařů, všeo-
becných sester, sociálních pracovníků, 
psychologů, duchovních a  dobrovol-
níků. Jsou k dispozici 24 hodin denně, 
každý den v  roce. Pomáhají tišit bo-
lest, předcházet proleženinám a  jsou 
oporou pro pacienta i jeho blízké.

K  oslavám 25 let existence Domu 
léčby s hospicem sv. Josefa jsou připra-
veny akce, na které jsou všichni srdeč-
ně zváni: 

26. května 2024 od 18.00
Benefiční koncert Brno Gospel 

Choir v  letním refektáři Benediktin-
ského kláštera.

30. května 2024 od 16.00
První Otevřená zahrada – Den dětí 

a posezení u cimbálu v areálu Oblast-
ní charity Rajhrad.

20. června 2024 od 17.00
Druhá Otevřená zahrada – koncert 

kapely Ivančický dixieland v  areálu 
Oblastní charity Rajhrad.

1. srpna 2024 od 17.00
Třetí Otevřená zahrada – koncert 

kapely FLEK a  opékání špekáčků 
v areálu Oblastní charity Rajhrad.

Podrobné informace naleznete jsou 
stránkách www.rajhrad.charita.cz

Dům léčby bolesti s  hospicem sv. 
Josefa je jednou ze služeb Oblastní 
charity Rajhrad. Dalšími službami 
jsou Mobilní hospic sv. Jana, Domov se 
zvláštním režimem sv. Luisy, Domácí 
zdravotní péče, Charitní pečovatelská 
služba, Odborné sociální poradenství, 
Charitní záchranná síť, Půjčovna po-
můcek, Fyzioterapie.

Jitka Štefánková, DiS.

2 5. výročí lůžkového hospice v Rajhradě
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U niverzita třetího věku MU nabízí nevšední zážitky, 
aktuální znalosti a trvalá přátelství
Masarykova univerzita je největší br-
něnskou univerzitou a nabízí také pro-
gramy seniorského vzdělávání v rámci 
Univerzity třetího věku, ve zkratce 
U3V. Na U3V MU si můžete vybrat 
z bohatého programu, který podporu-
je fyzickou i duševní svěžest a neustá-
lou aktivitu. Během výuky budete mít 
možnost poznat špičkové odborníky 
z nejrůznějších pracovišť Masarykovy 
univerzity, ať už se bude jednat o  lé-
kaře, vědce či právníky. Během studia 
navštívíte budovy MU a  budete mít 
možnost čerpat nejrůznější benefi-
ty spojené s  komunitou Masarykovy 
univerzity. V neposlední řadě můžete 
navázat nová přátelství s  vrstevníky 
podobného smýšlení a zájmů.
Na akademický rok 2024/2025 jsme 

pro vás připravili několik dlouhodo-
bých kurzů, některé z nich jsou již ka-
pacitně naplněny, ale stále ještě máme 
volná místa ve dvou kurzech. První 
z  nich je Všeobecně zaměřený kurz, 
konkrétně 1. ročník tříletého kurzu. 
V tomto kurzu se můžete slyšet před-
nášky z  nejrůznějších oborů, těšit se 
můžete na lékařská témata, farmacii, 
ekonomii a mnoho dalších.
Volná místa jsou také v  kurzu s  ná-
zvem U3V a  Moravské zemské mu-
zeum, kde nevšední poznatky ze své 
práce představí odborníci z Moravské-
ho zemského muzea.
V průběhu roku připravujeme také ši-
roký výběr krátkodobých kurzů s nej-
různější tematikou, například filmo-
vý kurz, kyberbezpečnost, trénování 

paměti nebo kreativní dílny. Účastnit 
se můžete také pohybových či jazyko-
vých kurzů. Tím to ale nekončí, pořá-
dáme exkurze, koncerty, výjezdy do 
Telče i mimořádné přednášky.
Přihlášky ke studiu přijímáme do 
30.  června 2024, a  to elektronicky 
nebo osobně v  kanceláři U3V MU. 
Vzdělávání je bezplatné, každoroč-
ně se hradí pouze zápisné, které činí 
960 Kč.
Ještě stále váháte? Navštivte naše 
webové stránky www.u3v.muni.cz, 
kde jsou k  dispozici programy kurzů 
a další informace.

Těšíme se na vás!
Kolektiv U3V MU
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Kde: na Obecním úřadě Troubsko

Nezisková organizace Moudrá Sovička z.s. ve spolupráci 
s obcí Troubsko pořádají:

Svůj zájem hlaste na tel. 605 509 235,
e-mail terka510@seznam.cz
nebo osobně na obecním úřadě
Kontaktní osoba: Tereza Křivánková

Semináře pro 
seniory zdarma

Jak na chytrý telefon a tablet

Kdy: podzim 2024 (termín bude upřesněn dle počtu zájemců)

Je vám 65 a více let? ZDARMA vás naučíme, jak správně ovládat tablet 
chytrý telefon nebo notebook a jak se bezpečně pohybovat na internetu.

2 čtyřhodinové semináře pro 12–15 zájemců, kteří si přinesou  
vlastní (dostatečně nabitý) chytrý telefon, tablet nebo notebook

a Jak na počítač a notebook
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D ědicové Sekenberků
V  dnešním dílu minisérie o  rodu 

Sekenberků se blíže podíváme na dě-
dice panství Troubsko. Jak už víme, 
Marie Cecílie ze Sekenbergu zemře-
la svobodná a bez dětí. Ve Vlastivědě 
Moravské (1) se o  jejích dědicích píše 
toto: „Po ní r. 1807 dědil Leopold Köffi-
ler z Seckenberka, po jeho smrti r. 1809 
bratrovci Maxmiliána ze Seckenberka 
Karel Linz ze Seckenberka a  Leopold 
Hodák. Když se o dědictví hlásili také 
příbuzní Leopolda z Seckenbeka (Karel 
Buč z  Seckenberka, jeho otec Antonín 
a  sestry Cecilie provdaná Demelová 
a  Marie), stalo se r. 1826 vyrovnání, 
a za náhradu peněžitou podržel Troub-
sko Leopold Hodák. Od r. 1881 mají 
velkostatek zdejší bratři Hodákové, 
Vilém a Ferdinand, každý na polovici 
jeho.“

Marie Cecílie se snažila zajistit po-
kračování jména rytířského rodu Se-
kenbergů, které by s její smrtí zaniklo. 

V roce 1801 získala od císaře Františ-
ka II. povolení, aby její budoucí dědic 
mohl převzít jméno „ze Seckenberka“. 
A  jako svého univerzálního dědice 
ustanovuje Leopolda rytíře Köffilera. 
Podmínka převzetí dědictví byla spo-
jená s přijetím přídomku „von Secken-
berg“. (2)

Proč si vybrala zrovna Leopolda 
rytíře Köffilera a  byla zde nějaká ro-
dinná vazba? Aspoň na druhou polo-
vinu otázky najdeme odpověď o  100 
let dříve.

V  roce 1712 totiž uzavřel sňatek 
„Zikmund Kerker (Kercker) měšťan, 
zvonolijec a  štukatér s  pannou Kate-
řinou ctihodného pána Augustina Se-
kory císařského dodavatele proviantu 
manželskou dcerou“. (3) Zikmund 
Kercker měl do Brna přijít z  Norim-
berku. Kromě výroby zvonů odlé-
val i  plastiky podle modelů různých 
umělců. Jeho vrcholným dílem bylo 

odlití figurální plastiky náhrobku Je-
ana Louise Raduita de Souches, kte-
rou dnes najdeme v kostele sv. Jakuba. 
Plastika z  roku 1727 vznikla podle 
návrhu sochaře Johanna Christiana 
Pröbstla. (4)

Ze svazku Kateřiny Sekorové a Zik-
munda Kerckera se narodilo několik 
dětí. Mimo jiné i  dcera Johana Ma-
rie. Ta se roku 1744 provdala za Carla 
Lintze, lékaře a zemského fyzika (oso-
ba pověřená lékařským dohledem). 
Carl Lintz měl s  manželkou Johanou 
16 dětí. U  prvních šesti je uvedená 
jako kmotra Cecilie ze Sekenberku 
a  zástupce buď z  rodu Hausperských 
z Fanalu nebo Říkovských z Dobrčic. 
U dalších dětí pak různí brněnští měš-
ťané a  kolegové lékaři. Dědice troub-
ského panství najdeme právě mezi tě-
mito dětmi a jejich potomky. (3, 5)

pokračování na straně 30
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Nejprve si trochu přiblížíme jed-
notlivé členy rodiny, syny a dcery Car-
la Lintze a jeho manželky Johany.

Prvorozený syn Carl Johan (*1745, 
†1893) byl také lékařem. V roce 1776 se 
oženil se s Ludovicou de Rabenstein.

Antonín (*1758, †1827) byl nejdříve 
vrchní poštovní úředník, pak zastá-
val post expeditora poštovních vozů 
(1789) a nakonec vrchního kontrolora. 
Za manželku měl Josefu, dceru Libora 
Martina zvonolijce. Kromě jiných dětí 
měli syna Karla (*1798, †1849).

Maxmilián Linz (*1762, †1823) 
byl zaměstnán od roku 1770 u  dvor-
ské komise pro nápojovou berni (daň 
z nápojů) a poté jako kancelista (nižší 
státní úředník) moravsko-slezského 
zemského gubernia, nejvyššího správ-
ního orgánu na Moravě.

Kateřina Linz (* 1765) se provdala 
roku 1789 za Franze Hodáka.

Barbora roz. Lin z(*1756) se stala 
druhou manželkou Karla Köffilera 
(*1746, †1800), brněnského a  poho-
řelického poštovního správce. Karel 
byl mladší bratr mnohem známějšího 
Johanna Leopolda Köffilera (*1743, 
†1814), který je považován za jedno-
ho ze zakladatelů textilního průmyslu 
v Brně. Karel i Johann Leopold Köffi-
lerovi byli roku 1767 za své zásluhy po-
výšeni do prostého šlechtického stavu 
a roku 1773 do stavu rytířského. Spo-

lu s  rytířským titulem získali inkolát 
v českých zemích a na počátku násle-
dujícího roku byli přijati mezi morav-
ské zemské stavy. (2, 3)

Této skutečnosti využila Marie Ce-
cílie ze Sekenberka, když jako svého 
univerzálního dědice, s  podmínkou 
přijetí přídomku „von Seckenberg“ pro 
převzetí dědictví, ve svém testamentu 
určila Leopolda Karla Köffillera. Ten 
se narodil v roce 1776 ze svazku Karla 
Köffilera s Barborou roz. Linz.

Bohužel Leopold Karel Köffiller 
ze Sekenberka spravoval panství jen 
necelé tři roky. 11. února 1810 podle-
hl astmatickému záchvatu na zámku 
v  Troubsku. Pohřben byl pravděpo-
dobně do Sekorovské hrobky v kostele 
v Troubsku. (3)

V  závěti sepsané v  roce 1809 určil 
univerzálním dědicem svého strýce, 
matčina bratra, Maxmiliána Linze. 
V  případě předčasného bezdětného 
úmrtí měl dědit Maxmiliánův syno-
vec Karl, syn druhého z  matčiných 
bratrů Antonína Linze.

„Leopoldem obmyšlení dědici však 
na rozdíl od něj samotného nedispono-
vali příslušným šlechtickým titulem ani 
inkolátem, proto pro převzetí dědictví 
v podobě deskového statku museli po-
žádat rakouského císaře Františka I. 
o  jejich udělení. Současně, ve shodě 
s  podmínkami testamentu Leopolda 

Köffilera/Sekenberga, potažmo Marie 
Cecílie Sekenbergové, žádali o připoje-
ní přídomku „von Seckenberg“ a  udě-
lení sekenberského rytířského erbu. 
Svou žádost se snažili podepřít dlou-
holetou službou státu: Maxmilián Linz 
působil nejprve u  dvorské komise pro 
nápojovou berni (od 1770) a poté jako 
kancelista moravsko-slezského zem-
ského gubernia v  Brně; Antonín Linz, 
zastupující nezletilého syna Karla 
(uvedeného v Leopoldově závěti) byl od 
roku 1777 zaměstnán při brněnském 
poštovním úřadě, kde se vypracoval na 
post expeditora poštovních vozů (1789) 
a  nakonec vrchního kontrolora, a  bě-
hem válečného roku 1805 sloužil jako 
císařský polní poštmistr. Linzové samo-
zřejmě nezapomněli zdůraznit zásluhy 
svých předků. Žádost bratří Linzů byla 
spojenou dvorskou kanceláří ve Vídni 
(na základě kladných dobrozdání mo-
ravských zemských úřadů) přijata a do-
poručena císaři ke schválení, který tak 
učinil svým nejvyšším rozhodnutím ze 
14. října 1810; příslušné diplomy byly 
vydány s datací 18. ledna následujícího 
roku. Rytířský diplom bratřím Linzům 
umožňoval užívat původní sekenber-
ský erb, nyní však ve shodě s aktuální-
mi heraldickými zvyklostmi se dvěma 
přílbami s klenoty. V létě 1811 pak byli 
Linzové přijati mezi moravské zemské 
stavy.“ (2) pokračování na straně 31
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Hugo Ftáčník pocházel z  obchod-
nické rodiny. Nejprve byl disponent ve 
firmě svého budoucího tchána Eduar-
da Březowského, obchodníka s  ku-
chyňským náčiním a  smaltovaným 
nádobím v  Brně. Po sňatku s  Josefou 
roz. Březowskou dne 3. 9. 1892, Hugo 
Ftáčník obchod přebírá. Hugo Ftáč-
ník se podílel na vniku profesní ob-
chodnické organizace „Obchodnické 
jednoty“ v Brně a spekuloval s nemo-
vitostmi. Určitou dobu vlastnil zámek 
ve Slavičíně. Hugo Ftáčník zemřel 
v  roce 1929. Vdova Josefína nejdříve 
statek pronajala a posléze prodala Fri-
drich Hochbergovi. Předmětem kupní 
smlouvy byl všechen rodinný maje-
tek (tři domy v Brně, statek Troubsko 
a  polnosti v  Popůvkách). Smlouva 

měla nabýt účinnosti v  den její smr-
ti, do té doby měla žít s  rodinnou 
Hochbergových v Troubsku. (3, 7, 8)

Fridrich Hochberg se narodil 
12.  12. 1900 v  Ostré u  Lysé nad La-
bem do židovské rodiny. Vystudoval 
Vysokou školu zemědělskou v  Praze. 
V roce 1931 se oženil. Sňatek proběhl 
na úřadě, ženich i nevěsta mají napsá-
no „bez vyznání“. V manželství se na-
rodili dva synové. 

Fridrich Hochberg na statku bu-
doval nové budovy a zaváděl novinky 
v oboru. Ještě po 2. světové válce se na 
nově postavenou mlékárnu a  kravín 
chodili dívat exkurze ze zemědělských 
škol. (3, 7, 8)

V roce 1939, po okupaci Českoslo-
venska Německem odjíždí do zahra-

ničí. Důvodem je jak židovský původ, 
tak i  hrozba zatčení za protiněmecké 
články v novinách. Na cestu použil fa-
lešný pas na jméno Jan Horský, které 
pak v exilu dál používal. Jan Horský se 
připojil k  československé zahraniční 
armádě nejprve ve Francii, později se 
dostal do Anglie.

Manželka Hana se syny nejprve 
nechtěla opustit své rodiče, později už 
neměla zřejmě šanci republiku opustit. 
Koncem roku 1939 byl na velkostatek 
v  Troubsku dosazen německý správ-
ce. Paní Ftáčníková se snažila ochrá-
nit majetek a rodinu Hochbergových, 
výsledkem bylo její deportovánání do 
koncentračního tábora v Ravensbrüc-
ku, kde zahynula. Hana a děti se skrý-

Novým majitelem troubského pan-
ství se tak stává Maxmilián Linz ze Se-
kenbergu. Umírá svobodný a bezdětný 
roku 1823. Ve své poslední vůli z roku 
1817 si jako svého univerzálního dě-
dice vybral syna své sestry Kateřiny, 
Leopolda Hodáka (*1803). Ostatní dě-
dicové měli být finančně odškodněni 
jednorázovými částkami nebo doži-
votními rentami. V roce 1826 byl spor 
o  dědictví nakonec vyřešen smírem 
a  univerzálním dědicem Troubska se 
stává Leopold Hodák. (1)

Leopold Hodák nikdy úplně ne-
naplnil Maxmiliánův testament ani 
zemské zákony; nedosáhl potřebného 

povýšení do rytířského stavu a  nebyl 
přijat mezi moravské zemské stavy, 
tak aby mohl užívat přídomek „von 
Seckenberg“. Jako nešlechtic vlastnil 
Troubsko až do roku 1848, kdy spolu 
s  poddanstvím zanikl také stavovský 
systém. Z  původních dominikálních 
(panských) majetků se tak staly běžné 
občanské velkostatky.

Po smrti Leopolda Hodáka, v roce 
1881, velkostatek zdědili jeho syno-
vé Vilém (*1832, †1901) a  Ferdinand 
(*1835, †1913). Manželkou Leopolda 
Hodáka a  matkou Viléma a  Ferdi-
nanda byla Antonia roz. Kroczak. Její 
otec, Anton Kroczak byl brněnským 

lékařem, který mimo jiné působil jako 
dohlížející lékař v  klášterním špitále 
alžbětinek na dnešní Kamenné ulici 
v Brně. (3, 5)

Vilém (*1832,  1901) a  Ferdinand 
(*1835, †1913) byli zřejmě staří mlá-
denci. Ferdinand se sice po smrti své-
ho bratra v roce 1902 ve Vídni žení, ale 
i  kvůli pokročilému věku manželky 
Marie roz. Zatecky (*1843), děti ne-
mají. (6)V roce 1914, po Ferdinandově 
smrti, vdova Marie Hodáková prodala 
statek manželům Hugovi a  Josefíně 
Ftáčníkovým.

pokračování na straně 32
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vali u přátel, ale i tak byli v roce 1942 
byli všichni deportováni do Terezína. 
Zemřeli v roce 1944 v plynové komoře 
v Osvětimi. (7, 8, 9)

Když se Jan Horský vrátil, nenašel 
z  rodiny nikoho. Na základě kupní 
smlouvy a  prohlášení Josefíny Ftáč-
níkové za mrtvou získal zakoupený 
majetek. Ale ne na dlouho, na majetek 
byla v roce 1951 uvalena národní sprá-
va. Od roku 1953 areál statku využíval 
Výzkumný ústav krmivářský a poslé-
ze, od roku 1977, jeho nástupník, Vý-
zkumný a šlechtitelský ústav pícninář-
ský. Na základě restitučního zákona 
byl po roce 1990 majetek vrácen dědi-
cům Jana Horského. Ti posléze statek 
v  Troubsku prodali do soukromých 
rukou. I  kvůli tomu zámek, zapsaný 
od roku 1958 do seznamu nemovitých 
kulturních památek, chátrá.
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Naše malá Česká republika má to-
lik krásných míst a  zajímavostí, kam 
se vyplatí vycestovat a pobýt pár dní.

Jednou takovou krajinnou oblastí je 
České středohoří, krajina kolem Labe, 
město Roudnice nad Labem, majestát-
ní hora Říp, která je nepřehlédnutelná, 
město Mělník a další.

S naší partou přátel jsme se v květ-
nu 2022 vypravili na týdenní pobyt do 
Roudnice. Město krásné, ulice čisté 
a  široké plné památek a  na náměs-
tí dominanta zámku, který je veliký, 
bohužel v  něm roky sídlila vojenská 
hudba a hudební škola, takže je to po 
bývalém uživateli znát.

Podnikali jsme krátké výlety po 
městě a  okolí, procházeli se kolem 
Labe. Oblíbili jsme si malou hos-
půdku, kam jsme chodili na večeře, 
výborné bramboráky a  pivo. Jednou 
jsme seděli v  nové moderní kavárně 
Říp a přišli tam pořadatelé kina, které 
sousedilo vedle, že budou premiérově 

promítat film, který se zrovna ve měs-
tě dotočil, Ženy a  život – veselohru, 
a pozvali nás. Chytili jsme první řadu 
a náramně jsme se bavili.

Další den jsme se domluvili, že zdo-
láme 8 km daleký Říp pěšky. Šli jsme 
cestou necestou až pod samou horu. 
Protože bylo pondělí, všude bylo za-
vřeno, obchody i  restaurace. Cesta 
nahoru je lemována dlouhou lipovou 
alejí a  pak to jde pořád do strmého 
kopce, takže naše nohy, hlavně kolena, 
dostala zabrat.

Cestou nahoru jsme potkávali tu-
risty a  také pana Petra Pavla – tehdy 
ještě kandidáta na prezidenta, který 
šel dolů s partou mladých lidí. Na sa-
mém vrcholu Řípu stojí rotunda sv. 
Jiří, kde se konají párkrát v roce poutě. 
Tehdy byla zrovna zavřená. Je tam sta-
rá turistická chata KČT, kde jsme po-
seděli, a po dobré klobáse a pivu jsme 
pokračovali směrem dolů. Prodávali 
tam černé klášterní pivo z nedalekých 

Litoměřic, které vaří tamní mniši. Je 
k dostání pouze na Řípu nebo v kláš-
teře. Cesta zpět do Roudnice byla také 
8–9 km, takže nás bolely pořádně 
nohy.

Další den jsme navštívili město 
Mělník, královské město vyhlášené 
svým zámkem. Patří šlechticům rodu 
Lobkowiců, kde mají vinařství. Nej-
krásnější je pohled na soutok Vltavy 
a  Labe dole pod zámkem a  rozsáhlé 
vinohrady.

Je to kraj vyhaslých sopek, hlubo-
kých lesů, údolí, hradů a zámků. Tak 
vzhůru na výlet. Z tohoto kraje je zná-
mý lidový popěvek, který dobře znáte:

Já mám svou panenku v Roudnici,
chodějí tam za ní myslivci,
chodějí tam za ní, chodějí tam za ní,
chodějí tam za ní myslivci.

Tak hezké prázdniny.
Doležal Pavel 

M alý tip na výlet Roudnice nad Labem
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Za posledních 70 let se krajina v troub-
ském katastru dost změnila. S  nostalgií 
vzpomínám na potůček, který pramenil 
uprostřed pole pod ulicí Vyšehrad smě-
rem k  Omicím. Jako němý svědek jeho 
bublání v  zátočině pod Vyšehradem zů-
stal nefunkční mostek. Potůček to byl 
opravdu romantický, kvetly v  něm bla-
touchy a nad ním se skláněly staré vrby, 
nechyběly ani žáby. Na jednu vrbu jsem 
jako malý kluk vylezl a při seskoku jsem 
podcenil výšku, čímž jsem si způsobil 
zlomeninu holeně. Byla to jen podélná 
prasklinka, ale i tak mě děda vezl na voze 
s koňským zápřahem do nemocnice. Jest-
li až do Brna, nebo jenom domů, to už si 
nevzpomínám.

Tento potůček vytvářel pod koste-
lem bažinu, která byla porostlá rákosem. 
Uprostřed byla tůňka, kterou „zarybnil“ 
bratr okouny, kteří bohužel nepřežili. Ale 
údajně tam žili karásci, kteří se dali pro 
zábavu lovit na proutek s háčkem. Tůňku 
údajně vytvořil nejmenovaný střelmistr, 
aby sloužila jako žabí líheň.

Děda vykládal, že se tam kdysi propadl 
vůz i s koňmi a vozkou, což se asi vyklá-
dá o každé bažině. Teď se dívám na mapy 
google a koukám, že torzo bažiny s potů-
čkem tam ještě zbylo.

Tak ne! Na Velikonoční pondělí jsem 
se tam byl podívat. Může se tam už jen 
přes pole. No byl to smutný pohled! Po 
čvachtavé bažině ani památky. Trocha 
suchého rákosu, pár povalených uschlých 
vrb. Ani ten potůček viditelný na mapě už 
tam není.

Úsměvné je, že na těchto mapách zů-
stal potok, který vedl podél silnice do Po-
půvek. Tam už dlouho voda není a  jeho 
trasu už vytyčují jen staré vrby. Po rozku-
lačení zemědělské půdy našemu dědovi 
převedli pole, které tam měl, do JZD a zů-
staly mu jen dvě švestky na břehu potůč-
ku. Ty ho nakonec stály život. Někdo mu 
do JZD přišel říct, že mu je nějaký občan 
kácí, což se ukázalo jako informační šum, 
byly káceny vedlejší švestky (kadlátky). 
Pro dědu to to však byl poslední hřebíček 
a dostal mozkovou mrtvici. Z JZD ho při-
vedli, že je nějaký divný, a pak už z poste-
le nevstal. Po půl roce zemřel.

Stávající Troubský potok pramení pod 
Omicemi. V  Popůvkách na něm jeden 

nejmenovaný občan zbudoval rybníček, 
který však na mapě nevidím. Asi není 
zkolaudovaný.

Do Troubského potoka se vlévá Aug- 
šperský potok, což je, jako koukám do 
mapy, přírodní památka. Ten se nad Ve-
selkou větví a větev, která vede k Žebětí-
nu, začínala malou tůňkou. Na mapách 
není vidět, takže je otázka, jestli ještě exi-
stuje. Na tomto potoce jsme stavěli z drnů 
hráze a do přepadu jsme ve dvou vidlič-
kách instalovali mlýnské kolečko. Ka-
marád Rosťa pomáhal se stavbou, i když 
měl nohu v sádře. Samozřejmě do potoka 
i spadl a pak musel v nemocnici vysvětlo-
vat, jak se mu zaschlé bláto dostalo pod 
sádru.

Na tomto potoce byly tři rybníky, ten 
nejblíž k Troubsku je zavezený a připomí-
ná ho jen název ulice U Rybníka. A byl to 
populární rybník. Sice měl snad hloubku 
jen do metru, ale chytali se tam i  kapři. 
Nikdy se v  něm nekoupalo, protože do 
něho ústily splašky z okolních domů, ale 
zato v zimě sloužil jako kluziště. Dokonce 
se na led nastavěly mantinely a  hrály se 
tam nějaké přebory.

Rybník dřív asi sloužil jako zásobárna 
vody pro mlýn u Svobodů.

V prostředním rybníce se údajně uto-
pili čtyři lidé, babička nás vždycky stra-
šila, že nějaký Pokorný, dobrý plavec, 
rozehřátý z  trhání rybízu skočil do vody 
a  utopil se. Údajně proto, že v  rybníce 
jsou zatopené studny, které vytvářejí víry, 
a  ty jsou schopné stáhnout plavce pod 
vodu. To je samozřejmě hloupost, protože 
při zatahování sítí při výlovu by do nich 
rybáři popadali. Na břehu po něm zůstalo 
jen oblečení.

Pod troubským zámkem jsou sklepy, 
které jsou zaplaveny vodou. Je záhadou, 
jak mohly být využívány a  jak se z  nich 
voda odváděla, když hladina potoka je 
nad úrovní dna sklepů a pod jejich úrovní 

je až někde u kostela.
Někdy jsme zvedali železný poklop, 

který je v průjezdu mezi zámeckým dvo-
rem a  nádvořím – pod bývalou školkou 
– a představovali si, že se díváme do pod-
zemní chodby, která měla podle pověsti 
vést až ke kostelu. Jednou se troubští hasi-
či pokusili uvést pověsti na pravou míru, 
když ze sklepů vyčerpávali vodu, kterou 
použili na plnění nádrží střelické benzi-
ny, aby se zjistilo, zda nádrže neprosaku-
jí. Podle pamětníka p. Galusky, který byl 
v té době náčelníkem hasičů, tři hasičské 
sbory: troubský, střelický a  moravanský, 
každý se dvěma soupravami, čerpaly 
vodu do cisteren a převážely na střelickou 
benzinu. Po dni čerpání se hasiči dostali 
na dno, ale za dvě hodiny se hladina vody 
vrátila do původního stavu. Ale kamará-
dův otec vyprávěl, že se plavívali chodbou 
na neckách (trokách), na kterých si svítili 
svíčkami.

Na dvoře zámku byla kašna, ve které, 
co paměť sahá, voda nikdy nebyla. Byla 
kryta dřevěnou stříškou s dvířky, kterými 
se dalo do ní koukat. Teď prý po ní zůsta-
la jen díra zakrytá betonovým panelem. 
Směrem k  zámeckému parku byla další 
kašna, ve které jsme jednou viděli živé 
raky. U  té jsme pořádali zajímavou sou-
těž, když jsme na kousek dřívka namotali 
drát tak, aby se dřívko jen taktak vznášelo 
na vodě. Na povel jsme je pustili a čekali, 
které vyplave jako poslední, vítězné. Sa-
može se stávalo, že některé dřívko bylo 
špatně vyvážené nebo se nasáklo vodou 
a  nevyplavalo. To jsme pak čekali dost 
dlouho v naději, že bude vyhrávající.

Mostek u  školky, dřív než byl zregu-
lovaný potok, měl dva oblouky. V  jeho 
středu stály po stranách silnice dvě sochy. 
Jedna z nich byl sv. Florián, druhá Jan Ne-
pomucký. Tyto sochy teď stojí před vcho-
dem do kostela.

Než byl potok v padesátých letech zre-

Troubská voda
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gulován a vtlačen do kamenného koryta, 
tak na návsi tvořil rybníček, asi jako záso-
bárnu vody pro hašení požárů. Rybníček 
byl uzavřený naproti hospodě stavidlem. 
Na břehu rybníčka rostly mohutné lípy 
a v zimě se na něm bruslilo. Jednou na nás 
s  kamarádem Standou starší hoši políči-
li past, když nasekali část ledové plochy 
a  povzbuzovali nás, abychom dokázali 
svou odvahu. Dopadlo to tak, jak muselo. 
Byli jsme nejen mokří, ale i od bahna. Já 
jsem to měl domů naštěstí jen pár kroků.

Při regulaci potoka mohutné lípy vy-
vracel ze břehu pásový traktor, který je 
měl upoutané mohutným řetězem. Maně 
si vzpomínám, jak se řetěz strhal a  jak 
nám otec ukazoval jeho roztržený článek.

Někdy se stávalo, že když byl na Ve-
selce výlov, tak jsme mohli chytat i v ryb-
níčku na návsi ryby. Do rybníčku sice 
ústily splašky z  okolních domů, přesto 
však v něm žily žáby. Jednu problematičtí 
hoši nafoukli slámkou a pak měli srandu 
z toho, že se nemohla potopit.

Před regulací potok kopíroval ulici 
Lišky a  tekl mezi hřištěm a  sokolovnou. 
Teď ho připomíná jen veliká vrba za kap-
ličkou.

Protože mrazy bývaly krutější, tak po-
tok zamrzal tak, že se dalo dojet na brus-
lích až k Podskale. Jeden rok vzniklo jeze-
ro před tratí, když se pod ní ucpal průtok. 
Jezero zamrzlo a vytvořilo veliké kluziště. 
Takové kluziště vznikalo i před zámeckou 
oborou. Dnes už bohužel, nebo bohudík, 
takové mrazy nebývají, takže přírodní 
bruslení je jen některý rok na rybníku na 
Veselce.

V  roce 1970 došlo v  Troubsku k  pa-
mátné povodni. Po prudkém vytrvalém 
dešti se náš potok rozvodnil. Sledoval 
jsem apokalypsu z  okna. Koryto potoka 
se zaplnilo a  dva proudy tekly po silni-
cích. Tyto tři proudy se nakonec spojily 
v jeden mohutný a kalný.

Kanály ve dvorech, které měly odvádět 
vodu, naopak ji přiváděly z potoka. Drá-
těné i  plaňkové ploty, které stály v  cestě 
proudu, se zanesly naplaveninami a  po-
padaly. Domek u  zámecké věže dopadl 
nejhůř, protože tam byly voda s bahnem 
kousek od stropu. U  kapličky bylo vody 
po pás a na sokolském hřišti nejmenova-
ný občan si v  proudu kalné vody zapla-
val. Došlo i na zázrak, když místní ženy 
čistily kapličku, tak jedna z nich přiběhla 

s vytřeštěným zrakem za farářem, že jako 
zázrakem před oltářem pod čarou náno-
su bahna ležel otevřený Nový zákon a ten 
byl tou spouští netknutý. Farář záležitost 
zahrál do autu, asi se nechtěl zviditelnit 
tak problematickým způsobem.

Ve chlívku jsme měli prase, které stálo 
poklidně po břicho ve vodě, a matka nás 
přesvědčovala, ať je vyneseme na půdu. 
K  tomu díkybohu nedošlo a  prase se ve 
chlívku dočkalo opadnutí vody. Soused, 
který měl jako jeden z mála telefon, zou-
fale volal záchrannou službu, ať pošle vr-
tulník. To jenom dokresluje, jaký šok po-
vodeň v  Troubsku způsobila. Sousedovi 
povodeň odnesla služební auto 200 metrů 
po proudu, kde se o něco zachytilo. Panu 
Karlovi odnesla voda králíkárnu od soko-
lovny až ke kostelu. V té době se začínala 
stavět dálnice a na poli pod Veselkou byla 
ohromná hromada písku. K  překvapení 
jí povodeň nijak neuškodila. Od té doby 
je problematické pojišťování nemovitostí 
proti povodni. Povodeň měla ještě jeden 
neblahý důsledek pro faunu naší lokality. 
V místě, kde se vlévá Střelický potok do 
troubského, býval mokřad. Je tam stále. 
Tam jsme měli zakázáno chodit, protože 
tam pytlák zabil hajného, o  čemž svědčí 
kamenný pomníček. No a  v  této tůňce 
žili čolci. Bylo jich tam hodně a my jsme 
jimi byli fascinováni, protože vypada-
li jak malí dráčci. Chodili jsme je chytat 
do sklenic od zavařenin a  dělali jsme si 
s  nimi akvária. Nikdy nám však dlouho 
nepřežili. No a po té povodni byl celý bio-
top spláchnutý a  čolci odtud úplně zmi-
zeli.

Podobný zbyteček divoké přítody 
s malou vodní plochou se překvapivě na-
chází v zátočině mezi Veselkou a Troub-
skem. Tůňka je napájená vodou tekoucí 
příkopem od Veselky. Je to malá oáza 

s popadanými stromy a korytem s vodou. 
Našel jsem tam i vánoční houbu penízov-
ku sametonohou.

Pojednání o  troubské vodě by nebylo 
úplné, kdybych se nezmínil o  artézské 
studni.

Hydrologové údajně hledali zdroj pit-
né vody pro Brno a zkoušeli sondovat, jak 
velká je zásobárna podzemní vody v naší 
obci. K tomuto účelu zavedli vrt do jezera 
spodní vody v  prostoru zámeckého par-
ku a ta začala pod tlakem vyvěrat ven na 
povrch. Radost z  proudu vody však byla 
dočasná, protože po určité době si začali 
obyvatelé Veselky stěžovat, že se jim ztrá-
cí voda ze studní. Tím se prokázalo, že 
vydatnost jezera není dostatečná pro větší 
odběry. Dřív měl každý statek svou stud-
nu a obyvatelé Vyšehradu chodili s kýbly 
ke studni U Krbálu. Teď je většinou obec 
zásobena veřejným vodovodem, který je 
specifikován úředním dokumentem:

Popis současného zásobování pit-
nou vodou: Obec Troubsko má vodovod 
pro veřejnou potřebu, který je majetkem 
Svazku VaK Ivančice a  provozován spo-
lečností VAS, a. s. divize Brno-venkov, 
prov. středisko Rosice. Obec je zásobena 
pitnou vodou ze skup. vodovodu Střeli-
ce – Troubsko – Popůvky, jehož zdrojem 
je JÚ Střelice-Benzina, sestávající z  vrtů 
HV1, HV101 a HV 102 s celkovou vydat-
ností Q = 12,0 l/s ( kat. I) jeden vrt je z dů-
vodu kvality odstaven z provozu, v JÚ bu-
dou provedena opatření – viz. výhled. Ze 
zdrojů je voda čerpána výtlačným řadem 
do centrálního vodojemu Střelice 1300 
m3 s max. hladinou 323,0 m. n. m., odkud 
je gravitačně zásobovaná obec Troubsko. 
Veselka je rovněž zásobena z centrálního 
vodojemu Střelice, a to napojením na roz-
vodnou síť Troubska. Vodovod je z r. 1987.

 M. Vališ
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Archeologie (z řečtiny: αρχαίος (archaios) = starý, λόγος (logos) = slovo, řeč) je věda studující minulé lidské společnosti 
prostřednictvím archeologických pramenů. Zdroj: Wikipedia

Kdysi jsem poslouchal v rozhlase vyprávění archeologa o tom, že je dnes schopen najít v zemi důlek, který si syn lovce 
mamutů udělal do hlíny patou. Každý rozumný člověk ví, že je to nadsázka, že pan archeolog tím chtěl naznačit, jak je 
dnešní věda schopna odhalit mnohá tajemství našich předků i jen z náznaků zvlnění krajiny. Vždyť kde by se pod vrstvou 
asfaltu, pod hladinou přehrady či pod tisíckrát převrácenou hlínou pole mohl nalézt důlek pro hráče prakuliček, že. Pro nás 
laiky je ale fascinující, kterak se místo zevšednělé naší každodenností promění v něco docela jiného tím, že nám archeologie 
poodhalí minulost. Nehledě na to, že lze nalézt i poklad. O tom by mohly vyprávět zástupy amatérských hledačů kovů. Tím 
ovšem nemyslím ty, kteří sbírají poklopy od kanálů.

Troubsko se rozkládá v místě osídleném už od neolitu. Na procházce s pejskem přes pole jsem v předjaří často nalezl 
nějaký ten keramický střep, když jej tající sníh očistil od hlíny. V okolí bylo odkryto nejedno naleziště pravěkých artefaktů.

Je velmi vzrušující nacházet něco, co bylo dlouhá léta skryto lidským zrakům. Tuhle jsem demontoval v Litomyšli kaš-
ničku a hle: pod vrstvou hlíny se ukrývaly dva stupně! Celé nádvoří bylo tedy původně o dobrých třicet pět centimetrů níž! 
Rázem se pohled na přilehlou budovu mění.

Já jsem však objevil i jiný druh archeologie. Před lety jsem škrábal starou malbu v jednom z pokojů. No to bylo překva-
pení! Nejdříve se pod zažloutlým nátěrem objevil stříbrný váleček, pak tmavě modrá a nakonec hnědá. Tuhle výmalbu si 
určitě nepamatuji, jen mně z toho vyplynulo, že si moji předkové zřejmě navozovali pocity z jeskyně, v které je bezpečno. 
Ale možná to byla jenom tehdejší móda.

Dalším místem pro domácí archeologii je půda. Na to už mám vzpomínky z dětství. Jak tajemné bylo vlézt na tmavou, za-
prášenou a sluncem rozpálenou půdu dřevěnými dvířky se závoji pavučin a mezi starou slámou se prohrabovat odloženými 
věcmi, žasnout nad barvami a materiály, začíst se do novin z doby druhé světové války. Také tam ale bylo trochu propálené 
koleno kouřovodu od kamen, staré dřevěné lyže s kapkou na špičce a koženými ztvrdlými řemínky, noční stolek a kočičí pe-
lech s koťaty. Koťata se rozdala, ale kam se poděly všechny ostatní věci, to už dnes neví nikdo. Jak se náš domeček opravoval 
a přestavoval, věcí z minulosti ubývalo, my, potomci domkářů, nemáme bohužel žádnou stodolu, kam by se ty krámy vešly 
a kam by se s nimi člověk mohl chodit pozdravit a polaskat.

Ale ještě je jedno místo domácí archeologie: zahrada. Tam se dá najít věcí! Když pominu keramické a skleněné střepy, 
vykopal jsem na zahradě ostré náboje do pušky (údajně tu měla německá armáda zákop), poklop od obrněného vozidla 
zvaného Hakl, nefunkční studnu a fůru polámaných cihel, co nám sem navezli sousedi, když tu nikdo nebydlel. V záhonku 
jsem nalezl autíčko na setrvačník, kovové části byly zrezivělé, ale karoserie z plastu držela. Ještě ho mám schované. Dále 
jsem našel klíč, spoustu knoflíků, hrnek bez ucha a hliníkový pětadvacetník.

Jsou věci, které je nám líto vyhodit. Odnesou se na půdu, do garáže, do dílny, nahoru na polici, někdy dolů do skříně 
a sem tam taky pod postel. Všichni jsme již udělali tu zkušenost, že je překládáme z místa na místo a nakonec při velkém 
úklidu je po letech vyhodíme. Vzápětí zjistíme, asi po pěti dnech, to je inkubační doba, že právě ta věc by se nám hodila. 
Občas proběhne ve zpravodajstvích informace, že ve stodole se našel automobil, jehož cena dnes překračuje cenu páru let 
pěkného živobytí a k tomu dvou cest kolem světa. A tak když člověk vyhazuje starý mobilní telefon, může se stát, že za ně-
jaký čas bude mít cenu alespoň dvou let platby daně z nemovitosti.

Píšete si deník? Já ne. Tedy, zkoušel jsem to kdysi, nebyl jsem ale nikdy schopen zapisovat si nepřetržitě každý den a navíc 
si to po sobě číst. Raději si schovávám hmotné záznamy. Třeba vstupenku do divadla, do kina. Program koncertu. Dopis, 
pohlednici, ale to už se dnes moc neposílá, takže to tolik místa nezabere. Ukládám si ty věci a jednou za čas si bedýnku 
otevřu a probírám se jí. A tak mně došlo, že vlastně dělám patou do hlíny důlek, podle kterého po čase sám zjišťuji, co se 
mně líbilo, jak jsem v minulosti žil. Taková další tvář domácí archeologie. Jednou, třeba za dvacet let, bude někdo číst tenhle 
fejeton a pomyslí si: To jsou ale stará slova! Tak se čiňme, ať mají budoucí generace co vykopávat!

Přemysl Blažík

Domácí archeologie
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PRO DĚTI
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PRO SENIORY




PROCVIČOVÁNÍ PAMĚTI A KOGNITIVNÍCH SCHOPNOSTÍ

Cvičení č. 3 - Anakonda, leporelo, malování, cestopis, maturita, utopenec, 
                      čalamáda, fanoušek, rampouch, vinohrad 

Řešení:
Cvičení č. 2 - 1E, 2F, 3D, 4B, 5A, 6C

1. Po dobu 30 sekund se dívej na první řádek ikon. Potom řádek zakryj a zapamatované
    ikony nakresli do prázdného řádku. 

2. Spoj stín s obrysem.

1 2 3 4 5 6

A B C D E F

. . . . .

3. Spoj k sobě obě poloviny 10 rozpůlených slov.

lepo-

-onda

Anak-

malo-

-ušek

fano-

utop-

čala-

-máda

-enec

matu-

-rita

cest-

-opis

-vání

vino-

-hrad

ramp-
-ouch

-relo
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INZERCE

SERVIS a OPRAVA 
NOTEBOOKŮ 
a POČÍTAČŮ

Diagnostika ZDARMA!
Vyzvednutí u Vás. 
Rozumné ceny, 

rychle a spolehlivě, 
25 let praxe.

Bednář tel.:
608 880 107
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MYSLÍME EKOLOGICKY. NA BUDOUCNOST

Zahraj si i naši 
hru Zrecykluj to!

Kam patří vysloužilá 
elektrozařízení?

Vysloužilá elektrozařízení lze odnést 
na jakékoliv sběrné místo. Nejčastěji 
jsou ve sběrných dvorech obcí nebo 

v prodejnách s elektrem. 
 

Projdi dům a posbírej všechna 
elektrozařízení určená

k recyklaci.


